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LA SRA. PRESIDENTA:

Bon dia, senyores i senyors diputats. Començarem la sessió
i en primer lloc els demanaria si es produeixen substitucions?

LA SRA. CABRERA I ROSELLÓ:

Sra. Presidenta, bon dia. Salomé Cabrera substitueix Antoni
Costa.

LA SRA. SANSÓ I FUSTER:

Sra. Presidenta, Pilar Sansó substitueix Maria Antònia
Truyols.

EL SR. BORRÀS I BARBER:

Damià Borràs substitueix Pilar Costa.

Compareixença del Sr. Conseller de Model Econòmic,
Turisme i Treball per informar sobre el Projecte de llei
RGE núm. 11620/22, de pressuposts generals de la
comunitat autònoma de les Illes Balears per a l'any 2023
(escrit RGE núm. 11621/22).

LA SRA. PRESIDENTA:

L’ordre del dia consisteix en la compareixença del conseller
de Model Econòmic, Turisme i Treball, per tal d’explicar els
pressuposts de la seva conselleria per a l’any 2023. Assisteix a
la sessió el conseller de Model Econòmic, Turisme i Treball,
Sr. Iago Negueruela i Vázquez, acompanyat de la Sra. Rosa
Ana Morillo i Rodríguez, directora general de Turisme; del Sr.
Llorenç Pou i Garcias, director general de Model Econòmic i
Ocupació; de la Sra. Virginia Abraham i Orte, directora general
de Treball; del Sr. Rubén Castro i Ortega, director gerent de
l’IBASSAL; del Sr. Francesc Mateu i Aguiló, director gerent
de l’AETIB; del Sr. Manel Porras i Romero, director general de
Promoció Econòmica, Emprenedoria i Economia Social i
Circular; del Sr. Jaume Colom i Adrover, secretari general; del
Sr. Juan José Pérez i Bordoy, cap de Gabinet; del Sr. Joaquín
Maria Fuster i Orfila, cap de Premsa; del Sr. Hugo Sáenz i
Martínez, assessor tècnic; i del Sr. Josep Lluís Madico i Clar,
cap de secretaria del Gabinet.

Té la paraula el Sr. Conseller de Model Econòmic, Turisme
i Treball per fer l'exposició oral. 

EL SR. CONSELLER DE MODEL ECONÒMIC,
TURISME I TREBALL (Iago Negueruela i Vázquez):

Gràcies. Comparesc avui, en seu parlamentària, per explicar
els pressuposts de la Conselleria de Model Econòmic, Turisme
i Treball, integrats en els comptes de la comunitat que per a
2023, com ja va anunciar, tant la presidenta Armengol com la
consellera d'Hisenda, som un dels més expansius de la història
de les Illes. També ho feim acompanyats de tot l’equip de la
conselleria, i sens dubte hem d'agrair a tot l’equip tècnic, a tots
els directors generals, el secretari general, a tot el gabinet i a
tots els funcionaris que conformen la conselleria, tot l'esforç fet
precisament per arribar a aquests pressuposts i sobretot per la
inversió que suposarà per al nostre teixit productiu; uns

pressuposts dissenyats, pensats per consolidar la recuperació
econòmica en el decurs de l'any que ve, i sobretot per posar
rumb al futur que volem, amb una inversió pública sense
precedents. 

Uns comptes que tornen a situar les persones a l’eix de
l’acció de govern, i no és un lema, és el principi que ha guiat
les forces progressistes que gestionen aquesta terra, des de ja fa
més de set anys i que troba el seu reflex en unes partides
econòmiques, que tenen en el seu ADN la justícia social, la
redistribució de la riquesa i la sostenibilitat social i
mediambiental. 

Pel que fa concretament a la conselleria, l'esforç
pressupostari se centra a continuar liderant la creació i
manteniment de l'ocupació, en millorar-ne la qualitat, a través
de la formació i en la transformació del nostre principal motor
econòmic, el turisme, marcant la direcció del creixement del
sector de cara al futur. La síntesi seria: continuar en la plena
ocupació i garantir un treball digne per a tota la població,
mentre caminam cap a un model més equilibrat. 

I com hi volem arribar? Per començar, desenvolupant les
eines normatives que ja tenim, com ara la Llei de turisme
sostenible, que ja compta aquest 2023 amb una dotació
econòmica per desplegar els acords tancats durant la seva
aprovació. I, per tant, que aquests pressuposts incorporen els
acords a què vàrem arribar amb les principals organitzacions
sindicals i empresarials d'aquestes illes, precisament per marcar
el rumb que ha de tenir aquest sector que marca tant en
aquestes illes.

D'altra banda, aquests pressuposts també treballen per a un
marc laboral més inclusiu i que ofereixi acompanyament als
més vulnerables, als més joves que durant massa temps s'han
enfrontat a un mercat de treball que no ens ha donat les
oportunitats que es mereixen i les dones treballadores per
davant de tot. Com exemple d'aquest repte, avançaré allò que
després explicaré amb detall. El SOIB gestionarà el pressupost
més alt de la seva història, amb 129 milions d’euros, 7 milions
més que enguany i que suposa una aposta decidida per a la
qualitat a la feina i per oferir oportunitats a les persones
treballadores d'aquest país; una xifra que ens permetrà invertir
com mai en polítiques actives d'ocupació, arribant a unes ràtio
de 3.000 euros per desocupat el proper exercici. 

Dins l'àrea d'ocupació, l'actuació preferent és, sens dubte,
la formació com a eina de millora del model i per donar
resposta a les necessitats d'ocupació. Per tant, impulsarem el
binomi formació-empresa de manera prioritària, aquesta
col·laboració publicoprivada, que sempre ens ha donat bons
fruits, i per això hi ha una aposta pressupostària sense
precedents en la formació ocupacional, amb més de 42 milions
d'euros, un 20% més que l'any anterior. Ens volem avançar
d'aquesta manera al repte que suposa la demanda de llocs de
feina qualificats, que requereixen un sectors econòmics cada
vegada més especialitzats i actualitzats a les exigències del
temps actual. I per tant, més recursos per a formació,
precisament per avançar-nos a aquestes demandes que tendrem
després de l'èxit d’aquesta temporada turística, i, per tant,
també situar el nostre servei d'ocupació, jo crec que d'una
manera clara, al capdavant dels serveis d'ocupació de tot l'Estat. 
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Però uns pressuposts, més enllà de les xifres fredes o d’una
numeració exhaustiva de partides, increments o creixements,
tenen una justificació política marcada per un context. El
pressupost que avui presento, contempla la dinàmica regional
i internacional en la qual estam immersos, amb unes fortaleses
i també uns riscos. Abans de fer números, en definitiva, hem
estudiat a consciència d'on venim i on volem anar. 

Parlant del context. Balears va ser la comunitat més
afectada per la COVID-19, amb una caiguda del PIB el 2020
del 20,6, front a un 10,6 d'Espanya. Des de l'inici de la
pandèmia, es va fer una gran feina, juntament amb sindicats,
patronals, societat civil i determinats partits polítics, perquè la
reactivació fos el més aviat i intensa possible. Això es va
aconseguir ja el 2021, on la temporada turística, si bé no va ser
del tot normal, sí que va ser la més intensa de totes les
comunitats autònomes. Fruit d'això és que el PIB balear
cresqué el 2021 un 10,4%, el doble que la mitjana espanyola,
i va ser la comunitat amb una major reactivació. 

En aquest punt, he de tornar a incidir en les agraïments i el
reconeixement d'una responsabilitat col·lectiva, que ha quedat
demostrat àmpliament des de fa dos anys, probablement els dos
anys més durs de la nostra generació. A la base de l'acció
política d’aquests, des que va començar la pandèmia i ha estat
el diàleg entre els agents socials i el Govern i la promoció d'un
clima col·laboratiu i de solidaritat entre tots els actors de la
nostra societat. Gràcies a aquest procés d'escolta i comprensió
mútua entre empreses i treballadors, entre institucions locals,
insulars i autonòmiques, hem estat capaços de recuperar-nos de
la crisi més intensa de les darreres dècades i fer-ho de manera
notable. Gràcies també, una vegada més i de manera especial,
als agents socials, vertaders protagonistes del millor mecanisme
de presa de decisions que tenim al nostre abast: la Mesa de
Diàleg Social. 

Durant els anys de la pandèmia, el problema principal va
ser la necessitat de paralitzar l'activitat econòmica. Llavors, des
d’aquest clima de diàleg, totes les parts de la societat van fer
esforços per superar aquesta situació. Les empreses varen
accedir a les restriccions, els treballadors van sacrificar part
dels seus ingressos, passant de cobrar els seus salaris, a cobrar
una prestació. Així com van accedir a prorrogar un any el
conveni col·lectiu d'hostaleria, des del Govern es varen
desplegar, a més, diversos escuts socials. Es va protegir les
empreses en el repartiment de 855 milions d'euros, ja 860
milions d’euros amb les darreres actualitzacions. Ara, en un
escenari de plena ocupació, amb mesures de protecció per a
aquest hivern, els convenis que estiguin en procés de
negociació, és on també hem de donar una resposta a una
situació diferent, com és la de la inflació i on hem d'incloure
necessàriament les pujades salarials, que compensin
l’encariment del cost de vida. 

En base a aquesta col·laboració i aquesta corresponsabilitat,
que inversions en polítiques d'ocupació i formació a la qual
m'he referit abans, consideram que s'han de complementar amb
una millora salarial general. Un increment que ja va començar
amb els grans convenis laborals dels darrers anys i que ara
hauria de servir per compensar els efectes de la inflació entre
la classe treballadora i equilibrar l'accés a la riquesa que genera
la bona marxa de la nostra economia i que també ha estat

gràcies a tot l’impuls públic fet per arribar-hi. I és que des
d'aquest punt de vista econòmic, que és allò que ens convoca en
aquesta comissió, hi ha una via directa, la normal en un país
desenvolupat: protegir els ciutadans davant d'una inflació tan
alta i acomodar els salaris dels treballadors a l'augment de
beneficis. Aquesta és la via responsable i no la del recurs fàcil
de les davallades generalitzades d'imposts, sense mirar prim,
sense pensar a qui estàs beneficiat i, sobretot a qui estàs restant
poder adquisitiu. 

Des del Govern sí hem posat recursos per desplegar un
escut de protecció amb vista als pròxims mesos. 

És ara el torn de les empreses. Al 2022 ha vingut marcat
pels efectes econòmics induïts per la guerra de Rússia contra
Ucraïna, per la pujada dels preus de l'energia, pels problemes
de logística de components i, en definitiva, per l'augment
d'inflació d'una manera constant des del mes de març, una
pujada que s’ha apropat al 10%t, que ara ja està començant una
rebaixa important. 

Malgrat aquest context internacional, les Balears no han
afluixat en el seu ritme de reactivació, amb creixements
interanuals del 10% en el primer trimestre i del 18,4 en el segon
trimestre.

Són ritmes que dupliquen els de l'Estat espanyol, els majors
de totes les comunitats autònomes, i hem vist que al tercer
trimestre l’AIReF pronostica que Balears seguirà mostrant el
major patró de creixement econòmic d'Espanya i pràcticament
de tota la zona euro. És un comportament singular que es fa
encara els pròxims mesos de manera més sòlida i amb unes
millors perspectives de creixement. 

Amb tot, s'estan complint les previsions econòmiques del
Govern i calculam que el PIB de Balears creixerà un 11,1% el
2022, de manera que es complirà el pronòstic que a Balears
serà recuperat el nivell del PIB que abans de la pandèmia en
aquest mateix any, i ara ja cada vegada menys persones dubten
d’aquestes previsions que fa un any varen ser fins i tot
criticades en aquesta mateixa comissió. 

Hem de donar també les gràcies al nostre servei d'estudis de
la conselleria, perquè sempre ha marcat el ritme de creixement
i, finalment, estudi rere estudi s'han complit aquests pronòstics
front al que pugui dir cadascú... que a vegades algú pensa que
si ens va pitjor ens aniria millor, idò normalment no, i creim
que aquests estudis sempre han donat un bon resultat. 

És important apuntar que aquesta intensa reactivació s'ha
produït malgrat aquest context internacional molt advers, un fet
que mostra les fortaleses i un bon posicionament de Balears en
el mercat turístic internacional, així com l’encert en les
polítiques desenvolupades durant la pandèmia. 

En aquests moments, de fet, molts dels indicadors claus de
l’economia balear estan per sobre ja de 2019, ocupació en
xifres rècords, nivell de despesa turística sense necessitar els
mateixos visitants de 2019, l’indicador d’activitat del sector
serveis més elevat que el darrers anys i és necessari remarcar
que les Balears es recuperen de manera separada, aïllada de la
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resta d’Espanya i del continent europeu, amb molta més
intensitat.

Vull dir amb això que les notícies que es transmeten de
l’evolució econòmica de les Illes no són extrapolables al
conjunt de l’Estat i és una evidència que les nostres illes i
cadascuna d’elles s’està comportant amb un vigor que ens situa
ara mateix com un dels territoris amb millor present i millors
perspectives d’Europa.

Aquesta bona tendència continuarà el 2023, tots els instituts
de recerca apunten que el nostre patró de creixement continuarà
l'any vinent. En tots els casos s’apunta que serem la comunitat
que creixerà més i que ho farà amb molta més intensitat que el
conjunt espanyol.

Segons la Direcció General de Model Econòmic, les
Balears creixeran un 3,9% l'any que ve. L’AIReF, la darrera a
publicar dades, i, per tant, les més actualitzades creu que fins
i tot es creixerà més, un 4,7%. En tot cas -i sempre ho direm,
igual que fa un any-, hem de ser cautelosos, estam en una
situació d'incertesa internacional; ara, si es manté aquest mateix
patró mantendrem aquestes previsions.

El mateix govern pronostica que l'horitzó econòmic del
proper semestre serà positiu, amb més ocupació i amb un
significatiu creixement del PIB per càpita. Per tant, el nostre
PIB per càpita també continuarà creixent, com ho ha fet en els
darrers anys des de 2014. D'aquesta manera, es tornarà amb
força al patró diferencial d’aquest govern ja existent abans de
la pandèmia, un creixement econòmic que suposa un augment
de la renda per càpita. 

A més, tot i el context internacional i econòmic complex,
totes les previsions apunten que el turisme continuarà a l'alça
a les Illes, tenim augment de les reserves en vista a l'hivern al
voltant del 8% en una temporada que s'allarga fins a l'any que
ve, i que, a més, s'avançarà en 2023 pràcticament al mes de
febrer i a finals de mes de març en totes les illes. A més, les
notícies que arriben dels mateixos hotelers indiquen que les
pujades dels preus de l'habitació fregaran el 10% de mitjana,
amb el conseqüent augment de la rendibilitat.

Tot plegat no són opinions, són dades i previsions dels
experts i dels propis sectors, però dic més, darrere les dades hi
ha persones i famílies. 

Per a nosaltres, i especialment per a aquesta conselleria, el
marc econòmic que he explicat cobra sentit quan observam el
comportament del nostre mercat laboral, en un context de
creixement econòmic on la nostra comunitat es desmarca de la
resta de l'Estat. 

Les Illes també són motor de creació d'ocupació. Durant
dotze mesos seguits, un any ja, hem anat observant mes a mes
màxims històrics en l'afiliació fins arribar a tenir més de sis-
cents... sis mil treballadors durant els mesos més forts de l'estiu.
De fet, l'EPA del tercer trimestre ens ha deixat per primera
vegada un tercer trimestre amb més de 650.000 persones
ocupades, un registre històric que dóna compte de l'activitat
que hi ha hagut a les Illes, superam ja la pandèmia i els valors

d’anys precedents, 2018 i 2019, períodes que en el seu moment
també van suposar màxims històrics.

Superada ja la pandèmia, en aquest darrer any hem
aconseguit allargar la temporada turística, fet que ens ha
permès seguir sent la comunitat que més intensament ha creat
ocupació en termes relatius, d'acord amb l'afiliació del mes de
octubre les Illes Balears han crescut un 8,4% respecte de l'any
passat, així són 43.000 persones més que fa un any; a Espanya
aquest ritme de creixement era gairebé d'un 3%.

Per tant, les Illes continuen encapçalant amb escreix la
creació d'ocupació a nivell estatal, i aquest ritme de creixement
corrobora el manteniment de la reactivació econòmica en el
quart trimestre d'enguany. Aquest creixement no només ha estat
quantitatiu. Des d'aquest govern sempre hem lluitat perquè
l'ocupació sigui de qualitat, reduint la temporalitat i la
parcialitat no desitjades, i anar a uns valors que ens situen ja en
mitjanes europees. En l'acumulat de 2022, entre gener i octubre
220.000 persones ja han vist millorades les seves relacions
contractuals. En aquest darrer any s'ha capgirat la forma de
contractar treballadors i treballadores i s'ha passat d’enregistrar
un 16 de contractes indefinits el 2021 al 58 d’enguany.

I si agafam un poc més de perspectiva en el temps, els nous
contractes indefinits inicials d'enguany multipliquen per cinc
els que es registraven en el 2019. S’han registrat en aquests
anys un 20,4% més d’indefinits, això és 74.800 persones amb
contractes indefinits més, un gran salt qualitatiu que també es
distingeix respecte a Espanya. 

La taxa de temporalitat a les Illes és actualment del 10,7
front al 18,4 a Espanya, quan fa vuit anys la relació era inversa.
Amb la parcialitat succeeix el mateix, tenim una taxa de
parcialitat de l’11,8% que ens homologa ja a registres de la
Unió Europea, mentre que a Espanya aquesta taxa encara és del
20,3.

Pel que fa a l'atur el comportament ve en sintonia amb
l'ocupació i tenim unes xifres d'atur molt reduïdes, tant que ens
hem de remuntar a 2006 per trobar un nivell de desocupació tan
baix, amb la gran diferència que ara hi ha moltíssimes persones
més fent feina que fa setze anys. Per tant, la xifra d'aturats se
situa en paràmetres històricament baixos i no arriba a 35.000
persones. Tot plegat fa que a l’estiu en plena ocupació hi ha
hagut una taxa d'atur administratiu entorn al 5%, i que fins i tot
i encara en el mes d'octubre podíem observar i, per tant, que
ens confirma aquest allargament de la temporada.

Però també és cert, com ja he dit, que aquest marc
econòmic i laboral envejable no ens pot fer perdre de vista els
riscos que tenim amb un conflicte bèl·lic de durada i
conseqüències incertes. En aquest sentit, els preus energètics
continuaran sent elevats i la inflació en valors històricament
elevats trigarà a baixar. És important no perdre de vista la
inflació que s’incrementa per a tots. És evident que les famílies
són la part més damnificada, però també és igualment cert que
hi ha petites i mitjanes empreses especialment vulnerables a
l'increment del preu de l'electricitat. 

Això ens obliga a vigilar dos vectors, d'una banda, la
inflació, que fa perdre poder adquisitiu als ciutadans, i això pot
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fer que el comerç pateixi més dificultats; i, d'altra banda, que
són els ciutadans, els treballadors i les treballadores els que es
troben amb dificultats de poder adquisitiu per la pujada de
preus, per a l'augment de l'electricitat i el petroli i per la pujada
dels tipus d'interès. 

Aquesta és la gran preocupació d'aquest govern. Per tant,
hem dirigit els esforços d’aquests pressuposts en aquesta
direcció, i aquí és on entra en joc la part laboral de l'escut
social creat per aquest govern, al qual m'he referit, una part que
gestionam conjuntament amb la Conselleria d’Afers Socials i,
com saben, es complementa amb actuacions en matèria
d'habitatge, transport o deduccions fiscals importants. 

Moltes persones treballadores, en especial els fixos
discontinus, pateixen durant els mesos d'hivern una baixada
d'ingressos important perquè passen a percebre prestacions i
subsidis d'atur. Aquests constitueixen la principal renda de
moltes famílies treballadores, especialment en els mesos
d’hivern lligats a l'estacionalitat. Per això es proposa crear un
ajut social de protecció a les persones treballadores,
demandants d'ocupació en els mesos d’hivern que, malgrat
hagin treballat durant l'estiu, es troben amb unes prestacions i
subsidis que han perdut molt de poder adquisitiu en el darrer
any, un fet que afecta especialment els fixos discontinus. 

Així, el Govern establirà aquesta ajuda social de protecció
per a persones treballadores, demandants d'ocupació,
beneficiàries d'una prestació contributiva d’atur, per import de
300 euros. Aquesta mesura beneficiarà 100.000 persones, i
també s’establirà un ajut econòmic de protecció per a persones
treballadores demandants d'ocupació, beneficiàries d'un subsidi
d'atur de 600 euros, per arribar a 40.000 persones més. Parlam
d'ajuts que es faran efectius el 2023, d'una partida que consta
a la Conselleria d’Afers Socials de 54 milions d’euros i d’un
total de 140.000 persones en situació de prestació o subsidi
d'atur. 

En resum, presentam uns comptes públics que cerquen
consolidar una recuperació econòmica i laboral extraordinària,
protegir les classes treballadores durant l'hivern i millorar un
model que ha de contribuir a construir una societat més justa,
sostenible i amb una major redistribució de la riquesa. 

Per aconseguir tots aquests objectius, el 2023 la Conselleria
de Model Econòmic Turisme i Treball, juntament amb els seus
ens, disposarà d'un pressupost global de 260  milions d'euros.
D'aquests, més de 150 milions es dedicaran a partides
relacionades amb l’ocupació i més de 90 milions es dedicaran
a millorar el nostre model, dirigint el creixement cap a la
sostenibilitat i la circularitat. 

En efecte, és un creixement molt important respecte l'any
passat, 75 milions d'euros, és a dir, un 39% més i s'explica pels
fons europeus en matèria de turisme, uns fons que serviran per
marcar la direcció del creixement del nostre principal motor,
alhora que despleguen la Llei turística i acompanyam el sector
en la seva aplicació, menys quantitat i més qualitat i
sostenibilitat. 

Resumidament, el nostre pressupost es desglossarà de la
següent forma: 128,5 milions d’euros gestionats directament

per la conselleria, d'aquests 8,2 són per a la Secretaria General,
97 per a la Direcció General de Turisme i l'AETIB, 7,6 per a la
Direcció General de Model Econòmic i Ocupació, 5,7 per a
promoció econòmica i 10,4 per a la Direcció General de
Treball i Salut Laboral. Els 139 restants són per a ens
autònoms: 129 per al SOIB, 4,9 per a l’IBASSAL i 5 milions
d’euros per al Consorci de l’Escolta d’Hostaleria.

Passam a desgranar aquests comptes.

El pressupost de la Direcció General de Model Econòmic
i Ocupació gestionarà 7,6 milions, amb un creixement d’un
7,4%. Aquest augment es deu essencialment a la posada en
marxa de l'extensió d'Eivissa de l'Escola d'Hostaleria a la seu de
Sa Coma. Vull recordar que aquesta direcció general, com a
planificadora de les polítiques d'ocupació, s'encarrega dels
projectes de construcció dels centres integrats de la Conselleria
de Model Econòmic. 

Així, s’està construint el Centre Integrat de Nàutica a Son
Castelló, que serà una realitat operativa dins el primer semestre
de 2023. D’altra banda, dins el primer semestre de 2023, es
llançarà ja la construcció del Centre Integrat de Nàutica del
Port d'Alcúdia, mentre que en aquest primer semestre
s'aprovarà la contractació dels projectes bàsics i d'execució del
Centre Integrat d'Hostaleria i Restauració d'Alcúdia, finançat en
una part amb ITS i la resta amb fons FEDER 2021-2027.
D’altra banda, dins el primer trimestre de 2023, s’iniciarà la
licitació dels projectes bàsics i d’execució d’un nou Centre
Integrat d'Hoteleria i Turisme al municipi de Calvià, finançat
amb els fons MRR de turisme. 

Pel que fa als estudis a realitzar, entre la direcció general i
l'IBESTAT el 2023 es presentaran els comptes econòmics
regionals, a semblança del que fa l’INE. D’aquesta manera,
disposarem d’estimacions pròpies del PIB de Balears, a la
vegada que la seva desagregació per sectors econòmics i també
pel vessant de la demanda: consum privat, consum públic,
inversió i sector exterior. 

Es publicarà, a més, dins el 2023, el nou marc input output
2019, amb el qual es podrà connectar amb les dades 2014 i
veure l'evolució i l’eficiència de l'economia balear en anteriors
fases expansives, prèvia a la pandèmia. 

D'altra banda, es publicaran els comptes de fluxos de
materials, que permetran conèixer l'ús dels materials que fa el
nostre sector econòmics, una informació clau per a la transició
cap a un sistema econòmic circular. I es publicarà dins el 2023
el compte de gasos. 

En tram 2, es farà una passa molt gran per ser capaços de
tenir una foto real de la situació, sobre l'impacte del nostre
model productiu sobre el medi ambient. Una passa fonamental
per poder avançar en la sostenibilitat econòmica i
mediambiental, ja que començarem a tenir indicadors,
instruments estadístics, molt potents i que ens serà útil per a la
planificació estratègica, com ja està passant en l'elaboració del
Pla estratègic de destinació circular, com els explicaré
posteriorment. I per finalitzar, també serà una realitat la
l'enquesta de creuers, per conèixer la despesa del turisme
d'aquest sector. 
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Pel que fa al SOIB, pedra angular de la conselleria per la
seva naturalesa estratègica, - com he dit abans- gestionarà el
pressupost més alt de la seva història, 129 milions d’euros, que
contrasten amb els 42 milions d’euros que l'organisme tenia el
2015, quan el govern de progrés inicia la primera legislatura
d’aquesta etapa. Aquest augment, especialment significatiu,
quan el nombre de desocupats se situa en una xifra
històricament baixa, demostra la vertadera aposta d'aquest
govern pels col·lectius més vulnerables. Perquè es facin una
idea, la inversió per persona desocupada, per persona, ha passat
dels 625 euros en 2015 als 3.000 euros per persona prevists per
a l'any que ve, el màxim històric d'inversió per a persona
desocupada. A més, permetin-nos dir que les xifres d'ocupació
abans exposades, fins i tot l'atur dels desocupats de llarga
durada, que és el col·lectiu amb més difícil inserció laboral, cau
a un ritme del 40%. Per tant, la inversió en polítiques actives
d'ocupació té una reducció del 40% de l'atur de llarga durada,
i deixa a les clares que les polítiques actives d'ocupació
desplegades estan sent molt efectives. 

Cal recordar en aquest sentit, que enguany hem signat el
nou Pla d'ocupació de qualitat 2022-2025, amb una dotació que
supera els 600 milions d'euros, un pla a més consensuat, amb
les entitats del tercer sector, sindicats i patronals, que jo crec
que a més volen marcar les Balears que volem en aquest sentit. 

El SOIB té com a principal objectiu continuar amb l'aposta
per la Formació Professional i per l'ocupació. Les Balears creen
ocupació i volen que aquesta ocupació sigui de qualitat. Per
això, en coordinació amb el Conselleria d'Educació,
continuarem amb la nostra gran aposta per la visió integrada de
la Formació Professional des de dos des de diferents vessants.
El primer, una aposta decidida del SOIB pel binomi formació-
empresa, com a cavall de batalla principal i prioritari; per això
hi ha una aposta pressupostària sense precedents en la formació
ocupacional, 42 milions d'euros, un 20% més que l’any
anterior. Parlam d'una economia amb plena ocupació, (...) venir
l'actuació del SOIB en l'apartat de formació com a essencial,
per donar cobertura a les necessitats de personal qualificat de
les empreses. Des del SOIB, ja ens hem avançat a aquesta
qüestió, i per això hem vengut posant en marxa en el darrer
any, projectes pilot a diversos sectors productius. 

Així, hem començat a treballar en el sector productiu de
totes les illes, per analitzar i conformar personal qualificat, i, en
concret, aquest estiu s'han iniciat dos projectes pilots a
Mallorca i a Eivissa, per utilitzar hotels tancats a l'hivern per
formar persones desocupades, en els àmbits que les empreses
han de menester. L'aposta és a partir d'aquests plans pilots,
estendre’ls a més zones de Mallorca i implantar-los a Eivissa. 

El mateix treball es va fent amb el sector del transport
discrecional i de mercaderies, de la mà de la Federació de
Transport. Ja tenim algun expedient a Eivissa i esperam
desplegar-ho amb força a la resta de les illes. En la mateixa
línia, venim treballant amb l'Associació d'Instal·ladors
Empresarials de Balears, ASINEM, on hem ajudat a formar a
prop de 100 joves. 

Per tant, a partir de l'experiència de treballar en sectors,
estem en condicions d'engegar un programa de formació amb
compromís de contractació que arribarà a les 1.200 persones.

El SOIB posarà el finançament i hem d'aconseguir que les
empreses vulguin jugar a la formació, com a forma de
reclutament de personal. Com no pot ser d'altra manera, aquest
programa fins ara centrat especialment en el sector turístic i de
restauració, de transport i lligat a les instal·lacions, s’estendrà
en la mesura que les empreses s'adrecin al SOIB. Des del
Govern interlocutarem amb els sectors productius per
embarcar-se en aquest projecte i binomi formació i ocupació. 

Parlant de formació, per ajudar les empreses a cobrir les
seves necessitats de personal qualificat. Amb aquests recursos,
una segona aposta ferma és la de seguir impulsant la formació
dual ocupacional, amb convocatòries que sumaran anualment
més de 18 milions d’euros i que superen els 1.200 alumnes
anuals. Estam parlant de projectes que ajuden els nostres joves
a formar-se i aprendre a la vegada un ofici en la mateixa
empresa. Parlam també d'una iniciativa encaminada a ajudar les
empreses a cobrir les seves necessitats de personal, que es
plasmarà en forma de nova convocatòria de formació amb
compromís, dirigida a empreses amb dificultats per trobar
personal qualificat. Enguany hem impulsat una convocatòria de
500.000 euros que el 2023 s’ampliarà a 1 milió més i que
permetrà arribar a 500 alumnes. En cas que hi hagi demanda i,
si fa falta, s’ampliarà. Enguany s’ha utilitzat el sector turístic,
de serveis socials i de xofers. És mostra de com el SOIB està
devora les empreses en aquest binomi. 

Una segona línia de feina, és el posicionament del SOIB
com a columna vertebral del mercat de treball. I aquí resulta
fonamental l'acompanyament a les empreses en la gestió de
personal. Cal dir que enguany, el SOIB tancarà el 2022 havent
gestionat 14.000 col·locacions, una xifra sense precedents i que
mostra com les empreses confien de cada vegada més en el
SOIB per aconseguir el reclutament del seu personal.

És important destacar que l'experiència pilot pionera a
Espanya de disposar d'oficines sectorials per als sectors
econòmics especialitzades encetada amb la de turisme a
l'Escola d'Hoteleria, és un èxit. S’estendrà en el 2023 a una
nova oficina especialitzada en nàutica i en un futur a altres
centres. És important que el SOIB garanteixi els serveis
generalistes, però a la vegada que també concreti en serveis
especialitzats ajustats a cada col·lectiu.

Una altra línia d'actuació seran les polítiques de foment de
l'ocupació, enteses com polítiques d'adquisició d'experiència
laboral. El principal motiu que addueixen moltes empreses per
no contractar és la manca d'experiència laboral prèvia, per això
seguirem llançant programes de contractació pública per a
diferents col·lectius. Quan aquest govern va entrar en el 2015
es va trobar un programa de 3 milions d'euros per a aturats de
llarga durada, que era un fracàs perquè obligava als
ajuntaments a finançar un 50%, sí, ho repeteix, un fracàs. En
aquests moments des del Govern tenim llançats programes
d'experiència laboral específics per a aturats de llarga durada i
majors de 45 anys, SOIB Reactiva, 6 milions d'euros; joves
menors de 30 anys a nivell d'estudis baixos, SOIB, Reactiva, 5
milions d'euros; dones víctimes de violència masclista, SOIB
Dona, 4 milions d'euros; joves amb estudis d’FP i universitaris,
SOIB Qualificats, 6 milions d'euros. Parlam d'una inversió de
21 milions d'euros i que superen les 1.500 persones anualment.
Són programes que, fins i tot, en els casos d’atur de llarga
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durada, tenen taxes d'inserció laboral molt elevades, superiors
al 50%.

Una altra línia estratègica serà l'orientació i
l'acompanyament laboral, hi destinarem en 2023 una xifra
rècord de més de 10 milions d'euros, amb un objectiu clar:
intensificar l’orientació laboral a les nostres oficines en posar
l'èmfasi en els més vulnerables. Així ho hem fet, disposem ja
d'una xarxa territorial de 13 tutories d'orientació de dones
víctimes de violència masclista, amb un desplegament
territorial integrat a totes les oficines. Aquestes orientadores
acompanyen més de 150 dones que cada any es beneficien del
programa SOIB Dona, destinat a donar una feina i, per tant.

Mentre que alguns encara neguen l’existència de violència
masclista, des del Govern ja hem ajudat a gairebé 700 tones a
començar un nou projecte de vida, i ara s’hi afegiran 350 dones
més. I vull recordar que també es fa orientació especialitzada
a les nostres oficines presencials del SOIB Jove i del SOIB
Plus per a desocupats de llarga durada.

A més, he de destacar que el 2023 es posarà en marxa la
concertació en el tercer sector de l’orientació laboral, el SOIB
serà el primer servei d'ocupació de tot l'Estat en establir
l'orientació de les persones amb risc d'exclusió social i les
persones amb discapacitat com a dret subjectiu, una feina
pionera que demostra la voluntat d'aquest govern de millora en
drets i innovació de gestió sempre al servei dels ciutadans, cap
altre servei d'ocupació fa aquesta concertació de l’orientació en
el tercer sector. Una vegada més serem pioners en aquest sentit,
en una feina conjunta com és el tercer sector i amb un esforç
sense precedents dels funcionaris del nostre Servei d'Ocupació
per poder-ho fer possible.

Una altra línia de feina estructural és la disposició
d'infraestructures del SOIB. El 2022 hem inaugurat la nova seu
central del SOIB a Palma, una seu que permet a més de 200
persones treballadores disposar d'unes instal·lacions modernes
i oferir un millor servei a les entitats i empreses. A més, al llarg
del 2023 procedirem a renovar diverses oficines, a Enric Mateu
Lladó, a Palma, i a Sant Antoni; s'inaugurarà l’oficina COEB
del SOIB empreses destinades a una oficina central,
especialitzada en entendre les empreses en totes les seves
necessitats de personal i de formació. Per tant, el SOIB tornarà
ser aquest eix per donar ocupació, per millorar la formació i per
tenir clar que ara mateix en qualsevol circumstància donarà un
servei i una oportunitat a aquelles persones que ho necessiten.

Com ja he indicat abans, un altre dels principis i reptes del
nostre pressupost és desplegar la Llei de turisme sostenible. La
Llei marcava la direcció que ha d’adopta el sector i la societat
de cara a les properes dècades, transformant el model cap a la
sostenibilitat i la circularitat. Una llei que va partir de l’acord
amb el sector i que incloïa una sèrie de compromisos por part
del Govern, aquest 2023 el nostre pressupost ja inclou diverses
partides específiques per desenvolupar aquest acord.

L’àrea de turisme comptarà amb un pressupost de 96,6
milions d’euros, entre la direcció general i l'AETIB. Es tracta
del creixement més acusat per mor de l'arribada dels fons
europeus el 2021 i 2022.

Una vegada hem signat els convenis de col·laboració
pertinents amb el Ministeri d'Indústria i Turisme, hem pogut
incorporar als pressuposts del 2023 els fons corresponents al
Pla de resiliència del 2021, 20 milions d'euros, i 2022, 50
milions d'euros. Juntament amb aquest, també hem d'afegir la
convocatòria d'eficiència energètica per a establiments turístics,
per valor de 13,9 milions d'euros i oberta ja fins a mitjans de
febrer.

He de dir que dels 96,6 milions d'euros de Turisme, 82,7
provenen dels fons europeus extraordinaris i serviran per a la
millora del nostre model, amb inversions importants tant a
l'àmbit públic com privat. Tot plegat va en la direcció de
creixement del sector, cap a la millora de la sostenibilitat,
complint també amb el marc de la Llei turística. A aquests fons
cal encara afegir els corresponents al Pla de sostenibilitat
turística en destí, extraordinaris del 2022, 51 milions d'euros,
que encara no hem rebut de forma efectiva per part del
ministeri, i vull recordar que en aquest punt aquests plans ja
seran executats, en la seva major part, per les entitats locals.

En conjunt, els fons europeus serveixen per donar un fort
impuls a la transformació del nostre model, amb projectes
emblemàtics que ja s'han aprovat a cada illa, com el cas de la
Platja de Palma el projecte Green Film Shooting a Mallorca, el
projecte de millora del Port de Maó, a Menorca, el Museu del
Mar i de la Pesca, al Consell d'Eivissa, així com diverses línies
directes per a empreses.

Com deia abans, un dels nostres grans objectius en aquests
pressuposts és el de perfilar el futur de les nostres illes, per això
volem aprofitar els recursos extraordinaris que suposen els fons
europeus per marcar la direcció que ha d'agafar, no només el
nostre pressupost, sinó el creixement econòmic de les Balears
durant els propers anys. És amb aquesta mateixa visió que vam
començar a treballar ja fa més d'un any en el que havia de ser
el nou marc jurídic del nostre principal sector; amb aquesta
voluntat i seguint la línia de consens d’aquest govern, vàrem
pactar amb el sector un decret que transformava la manera de
veure el nostre principal motor econòmic, en termes de qualitat
de servei per al turista i també de l’impacte que té la indústria
sobre les persones residents i treballadores, així com sobre el
territori. Vam sotmetre el decret, a més, a la tramitació
parlamentària on es van incorporar les sensibilitats dels distints
grups parlamentaris que van esmenar-lo amb ànim constructiu. 

Vull recordar que la llei incorpora obligacions tant per al
sector públic com privat, en termes flexibles però ineludibles,
unes obligacions rellevants però necessàries i que, en tot cas,
estaran acompanyades pels esmentats fons europeus. I és que
el Govern es va comprometre a acompanyar el sector amb 60
milions d'euros per accelerar la transició cap a una economia
més sostenible i circular, un compromís per als propers anys al
qual ja donam compliment.

Abans d'acabar l'any, la conselleria obrirà dues línies de
convocatòries en aquest sentit: 15 milions d'euros per a la
instal·lació de llits elevables en establiments d'allotjament
hoteler, i 8 milions més per canviar les calderes de gasoil per
alternatives menys contaminants i no basades en combustibles
fòssils. Per tant, els fons europeus de turisme arribaran molt
aviat a les empreses, tal com ens va acordar. Hi ha ja
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convocatòries per més de 20 milions d'euros més i, per tant,
fins i tot per sobre de la fulla de ruta que vàrem pactar amb el
sector, incorporam més fons dels que ens vàrem comprometre
a un primer moment en aquesta fulla de ruta, ja avançant-nos,
per tant en aquest desplegament, són els mateixos fons però
amb més intensitat en els primers anys.

Es tracta de línies que no només beneficiaran el sector,
reduint costs derivats de la sinistralitat de les cambreres de pis
i d’energia, sinó al conjunt de la nostra societat i sobretot a les
treballadores del sector del turisme. En aquesta línia de millora,
la nostra oferta d'allotjament i dirigir la seva inversió cap a la
sostenibilitat i la circularitat, la convocatòria oberta el passat
dia 7, d'eficiència energètica en establiments d'allotjament
turístic servirà per a tot tipus d'inversions dirigides a optimitzar
el consum d'energia en el sector, un factor que ja és clau en un
context de crisi energètica mundial. Es tracta més d’inversions
que tindran un impacte cada cop major tant en el compte de
resultats de les empreses, com en el compliment dels objectius
de transició climàtica adquirits per la nostra comunitat.

Però totes aquestes inversions han d'anar acompanyades
d'una manera més racional d'entendre l'economia: els reptes que
afronta la nostra generació, la crisi climàtica o l'esgotament dels
recursos naturals són els més complexes dels que ha afrontat la
humanitat. Per assolir els reptes que tenim per davant és
necessari incorporar a la presa de decisions de totes les
institucions públiques i privades una visió transversal; és des
d'aquesta reflexió que vam decidir apostar per l'economia
circular, introduint l’obligació al sector turístic de pensar en
una estratègia pròpia per reduir l'impacte d'aquesta activitat
econòmica, i sabem que no n’hi ha prou amb accions puntuals,
sinó que cal canviar la forma d'entendre l'economia en
incorporar més consideracions que no sols el PIB i els
beneficis. Per això hem introduït dins la governança de les
empreses la lògica de la circularitat plasmada en un pla, que és
la primera vegada que la circularitat queda definida de forma
concreta per a un sector. Es tracta d'una innovació en matèria
ja no turística, sinó econòmica, conscients de les dificultats
d'aplicació que implica aquest pla com la necessitat de recollir
tota una sèrie d'indicadors nous relacionats amb el consum de
recursos i la generació de residus. 

Sabem que la circularitat no quedarà implementada per si
sola amb la publicació de la llei. Per això, seguim amb la lògica
d'acompanyament al sector del que serà la seva transició més
important des del bum turístic hem desenvolupat, conjuntament
amb la Fundació Impulsa, una guia per aclarir com
desenvolupar aquest pla de circularitat i que servirà de base per
a tota una sèrie de cursos formatius que s'impartiran des de
l'AETIB per a totes les empreses afectades.  

Per tal de fer possible aquesta transició cap a la circularitat,
l'objectiu és que la nostra principal indústria -el turisme-
arrossegui la resta de la seva cadena de valor fent valer la seva
capacitat tractora arrossegant la resta de l'economia en la nova
lògica de producció i consum. Per aconseguir-ho, i donant
compliment a un altre mandat de la llei, ja hem iniciat els
treballs per desenvolupar un pla estratègic de destinació
circular, també amb el lideratge de la Fundació Impulsa i
l'AETIB, que servirà per donar coherència a l'esforç públic i
privat en aquesta direcció, establint un full de ruta comú per a

Balears per culminar l'objectiu de reduir fins a eliminar les
ineficiències de la nostra destinació. 

Però la sostenibilitat no és l’únic repte que tenim respecte
de la millora del nostre model. Durant massa anys els excessos
han marcat la norma del sector, un tipus de turisme focalitzat
geogràficament i que produeix efectes terribles tant per a la
convivència entre els residents i els turistes com a la salut dels
mateixos visitants i de la imatge del nostre destí. El decret
d'excessos, publicat ara ja fa gairebé tres anys, va marcar
l'àmplia voluntat política i popular de transformar aquests tipus
de turisme definint que era el que no volíem i, per tant, fixant
la visió cap on volíem anar. Enguany, ja en plena aplicació, ja
començam a veure els seus fruits amb el tancament cautelar
d’establiments que no s'han volgut adaptar a la nova normativa.
Hi ha reduccions molt importants en les lesions greus produïdes
aquest estiu.

Per tal de donar un impuls a la transformació de les zones
d'excessos, i tal com va anunciar al Debat de política general la
presidenta, els fons europeus de turisme també s'aprofitaran per
a la millora d'aquestes zones mitjançant la compra
d'establiments, als quals dedicarem 10 milions d'euros dels fons
europeus així com una inversió addicional per incentivar els
canvis de llicència a aquestes zones. Volem accelerar així la
transformació de les destinacions madures, com Magaluf, Platja
de Palma o el Western de Sant Antoni, i convertir-la en una
destinació moderna on la qualitat de l'oferta en sigui la senya
d'identitat.

Amb aquesta mateixa voluntat de modernitzar i millorar la
nostra destinació invertirem 7 milions d'euros en la creació o
millora d'infraestructures en matèria turística per millorar la
qualificació de les persones treballadores del sector.
Aprofitarem així els fons europeus per donar més impuls a
l'ampliació de l'oferta de mà d'obra qualificada, que, a més,
ajudarà a millorar la qualitat de la nostra oferta. Implicarà una
oportunitat per a les persones treballadores d'aquesta terra
juntament amb tota l'ampliació de l'oferta de forma professional
dual realitzada aquesta legislatura de millora de la seva
qualificació. 

En el context actual on sector turístic i el plantejament del
Govern cap al sector està en replantejament a una llei turística
que marca de forma clara que el camí a seguir és el de
l'equilibri i el de no seguir creixent en nombre de turistes, la
tasca de l'AETIB brillarà més per la seva gestió en les àrees
d'acompanyament del sector en l’aplicació de la llei que en les
seves tasques tradicionals de promoció. De fet, mai cap govern
no haurà gastat tan poc en aquest sentit, sinó que centrarà els
seus esforços en l'acompanyament a les empreses en el seu
viratge cap a la circularitat. 

En aquest sentit, l'ATIB gestionarà gran part dels fons
europeus de turisme com les línies de subvenció directes a les
empreses per accelerar la posada en marxa de les obligacions
de la llei, així com també centrarà els seus esforços en la
reconversió de les zones turístiques madures amb la compra
d'aquests locals i amb el canvi de llicències o amb el
posicionament de Balears com una destinació on no tenen
cabuda els excessos. 
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En definitiva, l'objectiu de fons de l'àrea de Turisme de cara
a aquest 2023, tal com reflecteix la Llei turística, és reduir
l'impacte que té aquesta activitat en el consum dels recursos
naturals i en relació amb els objectius de canvi climàtic del
Govern i orientar la direcció de creixement del sector de cara
a les properes dècades.

L’estratègia està establerta i pactada tant amb agents com
amb grups polítics, parar el creixement del nombre de turistes
alhora que reduïm l’impacte que tenen sobre el nostre territori.
Hem aturat el creixement, les places turístiques, i es tracta
també de moderar aquestes, atesos, sobretot, els estudis sobre
capacitat de càrrega, que ja varen acordar les propostes de
resolució del debat de política general alhora que incrementam
la rendibilitat de cada turista individual. 

Es tracta d'un camí que ja hem encetat i que agafarà un nou
impuls gràcies a la ingent inversió pública i privada que es té
abocat en aquest objectiu, una inversió dirigida en aquest sentit.
No com en el passat dirigida a créixer en mida i a créixer en
altura i donar, per tant, encara més especulació en aquest sentit,
sinó créixer en un sentit on tots hem d’anar cap al mateix
objectiu. 

Hem assolit, a més, aquest any una despesa rècord
acumulada, 15.259 milions d’euros, a una mitjana diària de 161
euros, un 5,7 superior que el 2019. Vàrem dir que es podia fer
i s’ha fet. 

Aquest és el camí a seguir i es el nostre full de ruta. D'una
banda, parem el  creixement en aquest sentit amb la moratòria
per tal d'evitar una degradació irreversible del nostre territori.
Després implementam la circularitat en tots els vessants reduint
l'impacte que residents i turistes tenim sobre el consum de
recursos i la generació de residus del nostre territori. A partir
d'aquí, i per tal de no renunciar a l'increment de la prosperitat
a canvi d'unes illes més sostenibles, milloram les nostres
destinacions i establiments, modernitzam la nostra indústria
amb la vista posada al futur. És un repte descomunal, però
confio que des del consens i la col·laboració públicoprivada i
el compromís polític serem capaços d'aconseguir-ho.

Passem ja a les altres àrees de la nostra conselleria. La
Direcció General de Promoció Econòmica ha demostrat ser un
dels nostres departaments que millor s'ha adaptat a les realitats
que ens toquen viure, des dels distints programes d'ajudes als
sectors afectats per la pandèmia passant pels 855 milions
d’euros de 2021 i les ajudes als transportistes de 2022, als
programes de foment de l’emprenedoria i per a una segona
oportunitat amb fons europeus d’enguany. 

La direcció general ha demostrat una capacitat, per tant,
inimaginable de gestió dels recursos públics fent arribar a les
empreses els 860 milions d'euros com mai no s'havia fet en
aquesta comunitat autònoma, sent una de les úniques
comunitats autònomes que ho han fet, de fet tan sols dues
comunitats autònomes han gestionat el cent per cent dels
recursos en aquest sentit: nosaltres i Canàries, cap altra
comunitat autònoma no ha gestionat tan bé els recursos públics,
i he de recordar i agrair a tot el personal d'aquesta direcció
l'esforç inimaginable que ha fet per poder fer que arribassin els

fons. Ara estam en fase també de justificació d’aquests recursos
públics.

La direcció general ha demostrat ser capaç d'adaptar-se a les
necessitats de cada moment i complir amb la seva funció de
promoció de l'activitat i de protecció del teixit productiu; una
funció sense la qual no seria possible la tan necessària
recuperació en V que hem fet. Davant dels que deien que no
seria possible aquesta recuperació en V, la recuperació ha estat
finalment en aquesta direcció.

En els pressuposts de 2023 que presentam avui la Direcció
General de Promoció Econòmica veu com el seu crèdit inicial
té un pressupost de 5,7 milions d'euros. Cal assenyalar que l'any
passat vàrem rebre prop de 5 milions d'euros de fons Next
Generation per a l'autoocupació i reorientació de projectes per
donar una segona oportunitat als emprenedors amb programes
de viabilitat. D’aquest fons sols queda un romanent de prop d’1
milió d'euros, per això té una petita reducció dels fons aquest
any. Cal tenir en compte que l'any passat va ser la direcció
general que més va veure incrementat el seu pressupost per mor
d’aquests fons europeus.

En aquest sentit, i per mor dels efectes assenyalats, la
reducció en aquesta direcció és menys acusada del que sembla
a primera vista i la direcció general mantendrà les funcions i
línies ordinàries en matèria d'internacionalització i de suport a
l'economia social dels anys anteriors d'aquesta legislatura;
línies ordinàries que s'han mantingut de forma estable durant
tota la legislatura i que han permès una millora de la
competitivitat de les nostres empreses i la consolidació del
teixit productiu lligat a l'economia social. 

Pel que fa a les línies de promoció empresarial per a 2023
es projecta un global d’1,4 milions d'euros, distribuïts en
240.000 euros de subvenció per a les cambres de comerç, més
de 600.000 euros per a internacionalització d'empreses,
522.000 euros per a la millora de la competitivitat empresarial
i 35.000 per a la UIB per a la realització d'un estudi sobre
seguiment de l'evolució de l'emprenedoria a Balears. En
conjunt, són línies que dinamitzen la nostra economia i
afavoreixin la diversificació del nostre model. 

Vull destacar també aquí el paper del sector de l'economia
social, que es demostra cada any més important i guanya pes en
el conjunt del teixit econòmic. Es tracta de models de negoci
que integren dins la seva presa de decisions tot els interessos de
les parts afectades per la seva activitat, des de les persones
treballadores que la integren i constitueixen fins a la comunitat
on desenvolupa la seva activitat o els seus clients i proveïdors.
Les entitats de l'economia social assimilen tots aquests
interessos dins la seva governança i, per tant, destaca la
fortalesa que demostra que la competitivitat no exclou la clau
social, sostenible i solidària de les empreses.

Prova d'això és l'evolució del nombre de cooperatives des
de l'esclat de la pandèmia, igual que ja va succeir en anteriors
crisis. Entre 2019 i el juny de 2022 el sector ha crescut un 5%,
i dins aquest creixement destaquen de forma particular les
microcooperatives que han crescut, des de les 5 entitats del
2019 -poc després d'aprovar-se la llei- a les 43 actuals. Per tant,
donarem impuls en aquest sentit, a totes aquestes figures de
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l'economia social i, a més, estam ultimant entre la direcció
general i el sector la modernització de la nostra llei de
cooperatives per homogeneïtzar-la amb la nova llei estatal.

En darrer lloc, pel que fa a la Direcció General de Promoció
Econòmica, el 2023 invertirà 2,9 milions d'euros en ajudes a
l'emprenedoria i foment de la autoocupació, en línia amb el
treball fet des de la direcció general des de l'inici d'aquesta
legislatura.

I pel que fa, ja, a la Direcció General de Treball i Salut
Laboral, el pressupost és de 10,4 milions d'euros, una reducció
d’un 20% en aquest sentit, que es veurà mitigada mitjançant els
fons de la Conferència Sectorial d'Ocupació, que no estan
reflectits al crèdit inicial i que això és el que fa aquesta
distorsió, perquè després es preveu la seva incorporació fins a
saber la xifra exacta, que és el que ens passa cada any,
començam en aquest sentit, després s’incorpora el fons de la
Conferència Sectorial i, per tant, augmenta el pressupost; és
una matèria que ha passat any rere any i que, per tant, és el
mateix de tots els anys, en aquest sentit, però que té un paper
clau per garantir la pau social a través de la mediació i
acompanyament en els conflictes laborals i la signatura de
convenis, com el de socorristes signat la setmana passada, amb
un esforç especial de la directora general en aquest sentit; el
primer conveni col·lectiu de tot l'Estat en matèria de
socorrisme, i que té, a més, les funcions de lluita contra la
precarietat laboral o en matèria de salut laboral.

D'altra banda, es reeditarà un nou pla de lluita contra la
precarietat laboral, el que serà la seva setena edició, i s’elevarà
la dotació a 400.000 euros, 100.000 més que l'any anterior, per
mor de la inflació. M'agradaria, a més, destacar la importància
d’aquests plans, més, en un territori com el nostre, que durant
tants anys ha patit els efectes de la precarietat i del frau laboral.
La lluita contra el frau no és una lluita entre classes o agents
socials, és una lluita per una competència justa entre empreses
i per un tracte digne per a les persones treballadores. És tant
una qüestió d'eficiència econòmica com de justícia social i drets
humans. I aquests programes han tengut un gran impacte per a
la millora de les condicions laborals del nostre territori, com es
demostra en la baixada de les taxes de temporalitat i parcialitat,
abans exposades.

D'altra banda, el 2023 es desenvoluparà part del primer pla
d'igualtat en matèria laboral, 2022-2025; un pla que recull el
consens de la societat balear en el seu compromís per reduir les
escletxes de gènere en el mercat laboral. Dins el full de ruta
pactat amb agents es va acordar la convocatòria d'ajudes -per
valor de 400.000 euros- per contractar agents d'igualtat per part
de sindicats i patronals, com sempre que des del Govern es
pacten noves obligacions i consideracions per al sector privat,
i tenint en compte que la implicació dels agents socials és clau
per complir el compromís i els objectius en matèria d'igualtat.
El Govern acompanyarà el sector privat en l’aplicació dels nous
requeriments que introdueix el Pla d'igualtat.

Des de Treball, també mantendrem les línies d'ajudes
dirigides als centres especials d'ocupació. Actualment,
disposam a Balears de 39 d’aquests centres, 11 d’aquests
considerats d’imprescindibilitat social. Són centres que tenen
un gran impacte social que atenen 2.000 persones amb

discapacitat, i aquestes línies disposaran d'una dotació inicial
de 4,5 milions d'euros, a l'espera que arribin els fons de la
Conferència Sectorial.

Altres partides de Treball són les subvencions nominatives
al Col·legi de Graduats Socials, al Tribunal d'Arbitratge i
Mediació -d’1,4 milions d'euros- i cal recordar que, des de
2005, el TAMIB actua com a òrgan de conciliació previ a la via
judicial, tant en conflictes individuals com col·lectius, i
substitueix la instància administrativa. A més, dir que el
TAMIB compta amb un sistema de mediació on line pioner a
Espanya, que ha estat acreditat per AENOR i que impulsa
l'especialització del cos de mediadors en matèria d'igualtat i la
seva participació en els conflictes que es puguin donar en els
plans d'igualtat.

I pel que fa a l'Institut Balear de Seguretat i Salut Laboral,
el pressupost és de 4,9 milions d'euros, amb un creixement del
7,6%, bàsicament per l'efectiva dotació de 4 places de tècnics
en prevenció de riscs laborals, que enguany passen a capítol 1.
La resta de capítols es manté pràcticament igual.

Destacar que l'IBASSAL va demostrar ser un instrument
clau durant la pandèmia, i ara, a mesura que la nostra economia
recupera tot el seu potencial, és necessari que l'organisme
reprengui la seva activitat ordinària, en relació amb la
prevenció de riscs laborals, amb  campanyes i actuacions
sectorials, així com la seva tasca de coordinació amb el cos de
la Inspecció de Treball i Seguretat Social, amb l'objectiu clar
de reduir la sinistralitat a la nostra comunitat; i l'IBASSAL està
treballant per tal que la recuperació no ens dugui més accidents
i malalties professionals, i no inclogui els índexs de sinistralitat
previs a la pandèmia, fet que, de moment, s'està aconseguint, en
especial, en el sector de construcció i hostaleria.

Per al 2023 l'IBASSAL aprovarà una nova estratègia de
seguretat i salut laboral per als propers quatre anys, que s’està
acabant de consensuar amb els agents econòmics i socials; es
tractarà d'un full de ruta fonamentat en un concepte integral de
la salut, basat en el model d'empresa saludable que persegueix
millorar la salut de les persones treballadores i de les empreses
en tots els seus aspectes, amb l'objectiu clar de reduir la
sinistralitat laboral. De la mateixa manera, i amb coherència
també amb la resta de departaments de la nostra conselleria i,
en especial amb turisme, l’IBASSAL té pressupostats diversos
projectes per tal d'atacar alguns dels col·lectius més afectats per
la sinistralitat. Les cambreres de pis són el col·lectiu que més
sinistralitat pateix dins el sector de l'hostaleria, un fenomen que
té, a més, un clar component de gènere, ja que és un col·lectiu
laboral feminitzat pràcticament al cent per cent.

El paper de l'IBASSAL ja va ser cabdal en l'elaboració de
la Llei turística, en particular el seu vessant més social i el seu
article 37 bis, que obliga als establiments d'allotjament turístic
a la instal·lació de llits elevables. En aquest sentit, l'IBASSAL
va elaborar un estudi que acredita els beneficis de reducció de
la sinistralitat que comporten aquests llits. Aquest
acompanyament de l'IBASSAL també està en l’elaboració de
la convocatòria dels 15 milions d'euros de fons europeus per
subvencionar la seva instal·lació, que sortirà abans d'acabar
l’any.
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I, a més, en 2023 es donarà compliment al mandat de la Llei
3/2022, de circularitat i sostenibilitat en el turisme, posant en
pràctica l'estudi de càrregues de treball en el sector de
l'hostaleria de manera consensuada; és el gran objectiu de
l'IBASSAL i una de les feines que ha de tenir fetes abans del
començament de la propera temporada turística. Consistirà en
una eina d'avaluació de les càrregues de treball amb totes les
garanties tècniques per al col·lectiu de les cambreres de pis, en
un primer moment, i l'IBASSAL donarà a conèixer -mitjançant
una campanya d'acompanyament- els establiments hotelers i les
organitzacions sindicals a l’hora d'implementar aquesta eina,
una eina que no té precedents en la resta de l'Estat.

De la mateixa manera, al proper exercici es farà una realitat
la col·laboració entre IBASSAL i una mútua com ASEPEYO
per a la millora de les condicions de treball de les cambreres de
pisos, entre altres ocupacions del sector.

En aquests projectes s’analitzaran distints llocs de treball
del sector per valorar la incorporació de millores per reduir
l'exposició a riscs ergonòmics mitjançant l’adaptació dels llocs
de treball a les seves realitats. Així mateix, l'IBASSAL
abordarà més projectes d'innovació, investigació, entre altres
sectors econòmics que s’estan acabant d'estudiar en aquests
moments. 

I ja acab, senyors i senyores diputats. Els comptes que avui
presentam en aquesta comissió estan -com han vist- marcats per
una concepció integradora i consensuada d’allò que entenem
que han de ser les polítiques públiques; estan elaborats amb la
col·laboració dels agents socials, dels representants de la nostra
societat, i pensats per contribuir a la construcció d'un model
econòmic i laboral més equitatiu, que no deixi ningú enrere,
que miri el futur amb racionalitat, que situï les persones i el
nostre entorn en el centre, i que estigui en consonància amb allò
que demana una Europa que vol ser cada dia més sostenible i
més social.

Un model que -en la meva opinió- representa una
alternativa a les receptes pròpies d'una ideologia neoliberal que
ha estat esmenada, un cop més, a la crisi originada per la
pandèmia. L'Estat i els imposts només són prescindibles si els
seus dirigents són indiferents a la desigualtat i al patiment dels
col·lectius més vulnerables. En aquest sentit, deman
responsabilitat a les formacions que fan servir la demagògia
fiscal en temps que requereixen una òptica social i solidària;
una perspectiva que ha guiat i guiarà aquest govern i aquesta
conselleria de la mà del diàleg, de la feina conjunta amb altres
institucions, i amb els representants de la ciutadania. 

És un context especialment positiu, en aquest sentit, per a
la nostra economia. És el moment -més que mai- de repartir la
riquesa, de tenir una mirada llarga que millori el nostre model
i ho faci per ser sostenible i, per tant, més resistent. És el
moment d'apostar també per una formació i una feina de més
qualitat i per un turisme que aporti més valor afegit.

D'aquí, aquest pressupost, que esper que rebi un ampli
consens en aquesta cambra. Moltes gràcies.

(El Sr. Vicepresident substitueix la Sra. Presidenta en la
direcció del debat)

EL SR. PRESIDENT: 

Gràcies, Sr. Conseller. Procedeix ara la suspensió per un
temps màxim de quaranta-cinc minuts. Per tant, els deman si és
necessari o no... Supòs que no.

Per tant, per tal de formular preguntes o observacions, tot
seguit es procedeix a la intervenció dels grups parlamentaris,
però abans, Sr. Conseller, m'hauria de dir si contestarà
globalment o individualment.

El conseller contestarà globalment. Per tant, per part del
Grup Parlamentari Popular té la paraula la Sra. Cabrera per un
temps de deu minuts.

LA SRA. CABRERA I ROSELLÓ: 

Gracias, Sr. Presidente. Bueno, buenas tardes ya, señoras y
señores diputados. Buenas tardes, Sr. Conseller, y a todo el
equipo que le acompaña, y gracias por esta minuciosa y
exhaustiva exposición, esta comparecencia, donde se ha
desgranado el presupuesto ingente -como lo ha denominado-,
que efectivamente es un presupuesto mucho mayor, es un
presupuesto que sería absurdo decir que no es positivo. Por
tanto, en este sentido nosotros consideramos que es una buena
noticia. Otra cosa, lógicamente, a nivel de partido, a nivel...
como grupo, otra cosa es el cómo se administre, a qué se
destine, evidentemente, pero eso hoy no es objeto de debate, es
objeto de debate la explicación que usted nos ha dado y lo que
tienen previsto llevar a cabo y cómo.

Vemos que ha reaparecido el ITS, que lo hemos tenido
destinado a otras funciones durante dos años; vemos que
aparecen fondos europeos que el año pasado también fueron
anunciados para llevar a cabo esas inversiones estratégicas, ese
cambio de modelo, vemos que este año sí han aparecido; vemos
esas mejoras o esas ayudas que anunció en el Debate de política
general la Sra. Armengol, las mejoras respecto de las ayudas a
parados, a personas que están en situación de vulnerabilidad, a
autónomos de temporada, a autónomos para inicio de actividad,
ha dicho, y así se refleja también en la memoria que se
comparte, ese trabajo conjunto con Asuntos Sociales, con la
Conselleria de Asuntos Sociales, me gustaría que nos
concretara en qué partidas se van a corresponder cada una de
las de las consellerias, más concretamente. 

Y hemos de decir también que afortunadamente esta
temporada turística ha sido buena, se han recuperado casi cifras
de 2019, en algunos casos se ha recuperado 2019, se ha
recuperado empleo, se ha conseguido..., lo hemos dicho
muchas veces, yo creo que todos coincidimos que es un
sacrificio de los empresarios, de los trabajadores, un trabajo
conjunto de toda la cadena de valor turística, y también es
cierto que la situación todavía no es la definitiva, la óptima, que
hay ciudadanos todos coincidimos en que todavía lo están
pasando mal y que la temporada que viene, más allá de lo
deseable, todavía hay gran incertidumbre. 

Es cierto que han influido en esta bonanza las ganas de
viajar que se habían acumulado durante toda la pandemia,
sobre todo en un escenario europeo bien diferente, que también
es algo que yo creo que todos estaremos de acuerdo, al 2008,

 



2868 HISENDA I PRESSUPOSTS / Núm. 117 / 11 de novembre de 2022 

a la gran recesión, con un despliegue de fondos y herramientas
y mecanismos de ayuda que han permitido esta recuperación. 

Como digo, yo, más allá de lo que nosotros opinemos, yo
creo que necesitamos hacer preguntas concretas respecto a las
partidas, respecto a echar, arrojar luz y casar, acabar de
entender y casar lo que se refleja por escrito con lo que usted
ha venido exponiendo y, por tanto, si les parece, procedería a
repasar, a revisar punto por punto, programa por programa las
dudas que a nosotros nos han surgido y lo que nos gustaría que
nos trasladara.

En cuanto a la dirección y servicios generales de la
Conselleria, vemos que hay una reducción de 1,1 millones,
capítulo 1; sin embargo, se mantienen los gastos generales,
capítulo 2. No sabemos si esta bajada tiene algo que ver con el
traspaso de promoción turística. No sabemos si es así porque
también hemos visto una bajada de capítulo 1 en otro programa
que quizá sí se corresponde, pero nos gustaría que nos lo
aclarara. 

En cuanto a la Dirección General de Modelo Económico y
Empleo, creo que ha dicho que ese millón de más..., bueno, de
más..., que se incrementa el Consorcio Escuela de Hostelería,
ese millón, no sé si ha dicho que correspondía a Ibiza, nos
gustaría que nos lo..., vale, sí, correcto.

Y luego nos aparecen inversiones reales de un millón
trescientos en edificios y otras construcciones, que es una
cantidad que se va repitiendo anualmente, que es una cantidad
similar y no sabemos si se destina directamente o es para
financiar estos centros que ha comentado, el centro de
embarcaciones náuticas de Alcudia, el de náutica de Son
Castelló de Palma, el centro de FP de hostaleria y turismo de
Alcudia también, que ha dicho que serán una realidad algunos
y otros se iniciarán ¿en el segundo semestre de 2023 o en el
primer semestre de 2023? Nos gustaría que nos lo que nos lo
clarificara. 

Hemos visto también en la memoria que se habla de un
centro de Capdepera, que este lo tenía totalmente fuera... no sé
de dónde sale, es la primera vez que lo leo y que lo oigo, me
gustaría que nos lo aclarara. Sin embargo, el de Calvià no sale
en la memoria. No sé si ha habido una confusión y nos gustaría
que nos lo aclarara. Sí que nos gustaría que nos concretara un
poco más el de Calvià, en qué momento tienen previsto
iniciarlo, finalizarlo o ponerlo en marcha.

En cuanto a Trabajo y Salud Laboral, vemos que hay una
bajada de 2,5 millones, vemos que hay, generalizado tanto en
ocupación e inserción laboral específico como gestiones y
relaciones laborales, hay una bajada de partidas importantes de
lo que iba antes a empresas privadas y ahora va a familias e
instituciones sin ánimo de lucro. Esto es lo que hemos visto en
el presupuesto. Nos gustaría que nos lo aclarara. 

También vemos la partida de participación institucional,
organizaciones empresariales y sindicatos, que efectivamente
valoramos el trabajo, pero quisiéramos saber esos 1,5
millones... un poquito a qué van destinados. Vemos que hay
planes de formación para temas dirigidos a funciones

relacionadas con el diálogo social y la negociación colectiva.
No sabemos si todo eso va ahí.

Hemos visto estas oficinas de igualdad que usted ha
informado, con esas partidas presupuestarias, y ese refuerzo de
100.000 euros más a la Inspección de Trabajo, ¿por qué?,
¿vendrán más inspectores, habrá más dotación para los mismos
que vienen o cuál es el objetivo?

Después en autoocupación y economía social, ya en la
Dirección General de Promoción Económica, Emprendimiento
y Economía Social, quisiera hacerle una valoración: en
autoocupación y economía social el año pasado nos aprobaron
una enmienda por valor de 300.000 euros para poder facilitar
ayuda a embarazadas que habían quedado fuera de esos 855
millones que usted ha comentado por el simple hecho de estar
embarazadas en 2019 y tener una facturación más baja y no
poderlo justificar. Aquí se han llevado iniciativas, pero ha
quedado esta enmienda y esta ayuda sin sacar. Le pido, por
favor, que nos aclare si tienen intención de sacarla, preocupa
mucho a las afectadas. 

En cuanto a la promoción empresarial y economía circular,
vemos el tema de las cámaras otra vez que nos trasladan que
nuevamente no hay respuesta a sus necesidades, ni las partidas
son las necesarias ni las adecuadas ni lo que parece ser que han
estado hablando con ustedes. 

En cuanto a turismo, promoción turística, no quiero..., no
tengo tiempo, pero me gustaría decirle que es difícil abordar un
debate sobre el tema de presupuestos de promoción cuando
tenemos tan reciente los dimes y diretes, las declaraciones y los
problemas referentes a promoción, si quieren o no quieren
promoción. Parto de la base de que sí quieren, lo que sí que
entiendo es que sería importante que esa defensa, es decir, que
esas declaraciones no afectarán a la defensa de este presupuesto
que ustedes presentan ahora, que supuestamente parece que sí
que quieren promoción. Lo que pasa que es una situación...,
tiene que entender que es una situación bastante compleja a la
hora de debatir esta situación. 

En cuanto a modelo turístico -y voy finalizando-, en cuanto
a ordenación del sector y redefinición del modelo turístico,
hemos visto efectivamente un incremento de 87 millones
respecto del año pasado, vemos que 83 millones vienen de
remanentes. Entiendo que son los fondos europeos que usted ha
dicho que no se... que se recibieron... los 47 que usted anunció
en 2021, que se habían aprobado por Consejo de Ministros, que
llegaron en julio. Entiendo que son estos los del año pasado.
Usted ha hablado ahora de 20 y de 50, me gustaría que me
aclarara esos 50 si corresponden a los 47 o no.

Y los 100 millones que también dijo el año pasado, en los
presupuestos del año pasado de fondos europeos que vendrían
precisamente a todo esto, que se incorporarían en los
presupuestos en semanas o meses, en qué situación quedan...,
dijo semanas o meses..., bueno, meses.

Y nos gustaría que nos lo desgranara, ha hablado de los 15
millones, ha hablado de... de las camas, de los (...) de calderas
y el resto de fondos, a qué..., de esos 60, que entiendo que están
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inmersos en estos 100, que nos echara un poquito de luz, nos
arrojara un poquito de luz.

Y después, entiendo que los planes de sostenibilidad...

(Se sent el timbre d’un cronòmetre)

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Salomé, crec que vostè també tenia un avís ara..., deu
minuts.

LA SRA. CABRERA I ROSELLÓ:

Sí, un segonet..., un segonet si és tan amable

EL SR. PRESIDENT:

Perfecte, vagi acabant, per favor.

LA SRA. CABRERA I ROSELLÓ:

Simplemente 6 millones para consejos insulares, planes de
sostenibilidad, ¿estamos hablando de proyectos de
sostenibilidad?, ¿de qué estamos hablando? ¿Cuál será su
territorialización?

Muchas gracias. Acabaré la intervención en la siguiente...

EL SR. PRESIDENT:

Sí, gràcies, Sra. Cabrera, per la seva intervenció. Pertoca el
torn del Grup Parlamentari Unidas Podemos. Té la paraula la
Sra. Antònia Martín per un temps de deu minuts.

LA SRA. MARTÍN I PERDIZ:

Gràcies, president. Bon dia, conseller, o bones tardes quasi,
i també a l'equip que avui l'acompanya.

Vostè ha exposat de manera bastant detallada els
pressuposts de la conselleria. Hi ha un augment considerable,
i pensam que això és positiu en el sentit que cal inversió
pública i sobretot en aquests moments on veim que hi pot haver
un hivern bastant complicat, i pensam que aquesta és la via:
inversió pública per dinamitzar i per realment avançar en
aquest projecte de país, en aquest projecte d'Illes que defensam
conjuntament en aquest pacte i que esperam que a la pròxima
legislatura es pugui continuar perquè aquesta és el camí que
s’ha de seguir.

S’ha defensat que hi ha hagut una bona temporada turística.
Hi ha hagut una bona temporada turística per a segons qui, més
que per a uns altres, i des d'aquí no podem més que rebutjar les
declaracions fetes a la World Travel Market d'una directiva i
representant del sector hoteler on afirmava que de la pujada de
salaris dels treballadors ni parlar-ne. Nosaltres, evidentment,
pensam que sí, que si hi ha guanys s'han de repartir i que no
només s'han de pujar els sous, sinó que també s'han de millorar
les càrregues de treball del personal del sector de l'hostaleria.

I en aquest sentit, aquí va la primera pregunta, li volíem
demanar en quin punt està l'estudi de càrregues de treball a què
ens vàrem comprometre a la Llei de turisme, i si hi ha recursos
suficients o se’n necessitarien més per fer aquest estudi i
després la posterior implantació, que esperem que es pugui fer.

Amb relació al SOIB, vostè ha detallat els diferents
programes i li volíem fer també una sèrie de qüestions. Amb
relació al SOIB Dona vostè ha dit que seran 4 milions d'euros,
si no ho he entès malament o si no hem revisat malament la
documentació, voldríem saber quina ampliació i a què es
dedicarà, quin augment de programes o de qüestions es farà
aquí, ben igual que en el programa de formació dual, no?, en
aquesta formació ocupacional que es du a terme en el SOIB.

També demanar-li amb relació a aquesta mateixa qüestió,
al SOIB, ha parlat de concertació en tercer sector i ho ha
exposat com un programa pioner a... no només en aquestes
illes, sinó també en l’àmbit de l'Estat. Voldríem que ampliàs
una mica aquesta qüestió. 

De la mateixa manera ha parlat dels fons europeus, dels 90
milions que es dedicaran a la sostenibilitat i circularitat del
sector turístic, i volíem que ampliàs també aquesta qüestió. Li
faig les preguntes molt ràpid, perquè crec que hi ha bastant
cosa que ja ha explicat a la seva intervenció. 

De la mateixa manera, les Illes Balears desgraciadament,
encara seguim sent una destinació, un àmbit, unes illes on hi ha
sinistralitat laboral. Volia saber quines són les polítiques de
prevenció de riscs laborals que planifiquen, que tenen pensades
dur a terme, perquè, any rere any veim que aquesta és una
situació, un problema que no s'acaba de resoldre, i pensam que
és necessari invertir en aquesta qüestió. Voldria que detallàs
una miqueta més sobre aquesta qüestió. 

I, ja per acabar, la darrera pregunta, voldríem saber quines
actuacions han pressupostat per combatre una altra de les
xacres del nostre model econòmic que és la precarietat laboral,
concretament en relació amb les actuacions per garantir la
igualtat de gènere, prevenció de riscs laborals, etc.

Amb això acabaria aquesta primera intervenció. Gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Martín. Torn del Grup Parlamentari
Ciudadanos, té la paraula el Sr. Marc Pérez-Ribas, deu minuts.

EL SR. PÉREZ-RIBAS I GUERRERO:

Gràcies, president. Benvingut, conseller, bones tardes, i tot
l'equip de la seva conselleria. Iniciaré la meva intervenció amb
un comentari que ha fet, Sr. Conseller, si ens va bé, nosaltres
estarem ben satisfets, el nostre grup parlamentari està
perfectament satisfet si l'economia va bé, si l'atur baixa i si la
situació econòmica de la nostra comunitat garanteix la
prosperitat de la nostra societat. Això ho tenim claríssim.

Com també tenim claríssim que el model econòmic anterior
a la pandèmia ja no té res a veure amb el model econòmic
posterior a la pandèmia. Hi havia moltes teories econòmiques
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abans de la pandèmia que estaven..., vaig llegir en el seu
moment llibres d’Antón Costas i..., però és clar, la pandèmia ho
va canviar tot, i tant... el problemàtic contracte social com
altres situacions que es donaven abans de la pandèmia, ara han
variat, s'ha incorporat el teletreball ja per quedar-se, la
digitalització ha avançat d'una manera molt més ràpida que el
que s'havia estimat, i la societat evidentment ha canviat. 

Per tant, hem d'estar ben posicionats de cara a aquests
canvis que són principalment deguts al que ara ja s'anomena la
batalla pel talent. I vostè, en aquest tema, la seva conselleria és
una peça clau per garantir que el talent de les nostres illes es
creï, es retengui i si podem ser captadors de talent, idò molt
millor. 

Ha dit que el PIB de 2022 serà de l’11... un creixement de
l’11,1, ens en congratulam,  és una molt bona notícia, també
com les xifres d'atur, pràcticament..., jo l’he sentit en alguna
declaració parlar de pleno empleo, la qual cosa també ens
satisfà. 

Però això també genera nous reptes, reptes que vostès han...
volen afrontar donant més força al SOIB en el tema de la
formació. Bé, si ho miréssim des de fora seria sorprenent que
una comunitat amb unes xifres d’atur tan baixes incrementi el
pressupost del SOIB, i hi estam d'acord perquè realment és... al
final el SOIB ha de deixar..., perquè evidentment ha rebaixat
molt atur, ha de deixar de ser un centre de recerca de treball per
als nostres treballadors i s'ha de convertir en un centre de
formació contínua, un centre que capaciti els nostres
treballadors perquè puguin afrontar els reptes que ja no són de
futur, que ja són d'ara, aquests reptes de digitalització i d'estar
alineats amb les noves formes de feina que s'incorporaran al
nostre teixit productiu. 

Per aconseguir aquesta incorporació del teixit dels nostres
treballadors a aquesta nova economia més digital, evidentment,
tots els programes que vostès han anat enumerant són bàsics,
però m'agradaria si em pot informar d'una manera més acurada,
el tema de formació contínua que aquests sí que tenen
programes per a diferents sectors, sigui en temes turístics, en
temes industrials, també, perquè és clar -i això a moltes
jornades econòmiques que es fan a les illes, de la Fundació
Impulsa i d'altres organismes-, hi ha una necessitat a les nostres
illes de créixer en mitjanes empreses, i les mitjanes empreses
creixeran també quan tinguem treballadors formats que vagin
muntant i vagin fent créixer les seves empreses i aquesta és una
necessitat que tenim i que des de la formació es podria anar
millorant. 

En temes de model econòmic, és clar, dir que el model
econòmic actual no... o no està d'acord amb el model econòmic
actual quan és un model econòmic que ens ha donat un
creixement del PIB enguany importantíssim -vostè ha dit el més
elevat de les regions europees-, ens ha donat moltíssims llocs
de feina, clar, és difícil dir que aquest model s'ha de canviar.
Per tant, jo no som de l'opinió de dir que el model econòmic
s'ha de canviar, el que s’ha de fer és transformar-lo en un model
econòmic que doni els beneficis que ha comentat, de millora de
rendes salarials, millora de competitivitat, millora de
repartiment de la riquesa i millora de la igualtat en la feina de
les dones. 

Concretament sobre turisme, vostè ho ha dit, la capacitat
tractora que té el turisme a la nostra societat és clau. I, per tant,
el primer que s’ha de fer... - en alguns aspectes ja es reconeix-,
però a vegades fa la sensació que molts treballadors del sector
turístic tenen professions que des de determinats sectors, i
també polítics... se’ls té com denigrats. I el primer que hem de
fer és dignificar totes les feines del sector turístic, amb
formació, amb millora de les capacitats de cada treballador,
però també amb dignificació de la seva feina. Vostè ha parlat
molt de les cambreres de pis, però hi ha altres professions
també dintre del sector turístic que convé treballar molt per a
la seva dignificació, de forma que no es trobin que no es
cobreixen les vacants, perquè són feines que no són que no són
atractives. 

Dins els pressupostos, vostès evidentment, com els anys
anteriors, han incorporat els ingressos que vénen de l’Impost de
Turisme Sostenible. Aquí, no és una novetat, nosaltres no estem
d'acord amb aquest impost, però sobretot, ja que està
funcionant, en allò que encara estam menys d’acord, és amb el
destí que es fa dels ingressos obtinguts per aquest impost. A
aquest impost se li hauria de donar-li un caire més..., per a
millores mediambientals, per a  millores..., per evitar, per
exemple, la sensació de massificació en alguns punts, en
algunes destinacions; però utilitzar l'impost de turisme
sostenible per a finalitats, que sí, que estan en la legislació,
però que realment desincentiven poder vendre l'impost, perquè
als turistes que l’estan abonant, no crec que els faci molta
gràcia que amb aquest impost, s'estiguin fent actuacions que no
tenen res a veure amb el que hauria de ser un impost d'aquesta
mena. 

I vull insistir també en el tema de l'economia circular. Com
vostè sap, des del nostre grup parlamentari ja vàrem fer
iniciatives anteriors a la l'aprovació del Decret llei de turisme,
que vàrem fer a principi d'any, coincidint amb la amb la fira de
Fitur, no sé si tenen algun altre decret llei pensat per a aquesta
fira de Fitur d'aquí dos mesos, esperem que no sigui tan
sorprenent com el de l’any passat. I donar-li també.., ja li vàrem
donar en el seu moment i insistir que el trànsit cap a l’economia
circular, sobretot del sector turístic com a sector tractor de la
nostra economia, és clau si volem mantenir el nostre lideratge
a nivell mundial, en el turisme. 

El know how que agafaran les empreses, que ja estan
agafant, perquè moltes d'elles ja són punteres en economia
circular, servirà perquè les empreses de les nostres illes puguin
expandir-se a altres països. I això redunda en benefici de tota
la nostra economia. El que ha dit de la guia del pla de
circularitat, que s'està promulgant des de la Fundació Impulsa,
és una gran eina també puntera perquè tot aquest trànsit a
l'economia circular sigui coherent i amb indicadors clars i
transparents. I és conegut que el sector també veu amb bons
ulls aquest trànsit. I, per tant, ja he dit que era amb fons
europeus destinats a ajudar les companyies a fer aquest trànsit,
tots aquests fons europeus, evidentment, considerem que és una
bona iniciativa dedicar-los a aquest sentit.

Gràcies, presidenta.

(La Sra. Presidenta reprèn la direcció del debat)
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LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Pérez-Ribas. Pel Grup Parlamentari MÉS per
Mallorca té la paraula el Sr. Ferrà.

EL SR. MAS I TUGORES:

El Sr. Mas.

LA SRA. PRESIDENTA:

Sr. Mas, disculpi.

EL SR. MAS I TUGORES:

No és la primera persona que ens embulla. Gràcies,
conseller, i gràcies a tot l'equip que l'acompanya a hora de
dinar. El primer és donar-li les gràcies per l'evolució lingüística
que ha fet durant la legislatura, va començar parlant únicament
i exclusivament en castellà i ha acabat parlant en català. Per
tant, li he de donar les gràcies i a veure si el seu exemple és
exemple per a molta més gent. 

Hi ha un augment de pressupost, evidentment, important a
la seva conselleria per a l'any que ve i és evident que també va
lligat a l'escut social aquest augment de pressupost. Nosaltres,
per aquesta banda, lloam aquest escut social, també ens en
sentim part, i vostè mateix ho ha dit, que compartesc línies amb
la Conselleria de Serveis Socials. Creim, però, que és millor
escut social que a dia d'avui és la millora de la qualitat laboral
de treballadores i treballadors, i això també forma part d’aquest
pressupost i de la línia de feina que du la seva conselleria, amb
la importància que donen, per exemple, als programes del
SOIB per a formació, formació de treballadores i treballadors
vinculada a l'ocupació. Per tant, també una bona feina en aquest
sentit, perquè formació és igual a millora de la qualitat laboral,
i millora de la qualitat laboral és igual a millora de la qualitat
de vida de la societat, de treballadores i treballadors. 

Una feina important que també ha fet aquests anys la
Direcció General de Treball i Salut Laboral, és la mediació en
conflictes laborals, per dir-ho de qualque manera, d'interès
públic. La feina feta per part de la direcció general amb els
sindicats, ajuntaments i patronals en la recollida de residus, per
exemple, la veritat és que és de lloar i és de posar en valor i
creim que s'ha de fer aquest plantejament. 

Plans d'igualtat, també molt important. N'hem parlat a
vegades en aquest parlament i creim que forma part de
l'evolució social de qualsevol país. És a dir, no s'entén a dia
d'avui una societat, si no és igualitària. 

Per tant, en qüestions que fan referència al treball, a la
qualitat laboral, a la salut laboral i al model econòmic, veim
que la seva conselleria, al marge d’augmentar el pressupost, la
línia de feina que du, els programes que fa comptes plantejar i
que té ja en marxa i que manté i fins i tot aprofundeix en alguns
casos, és l'adequat perquè arribi al màxim de gent possible i per
intentar canviar el model econòmic i per intentar fer que hi hagi
un cert equilibri econòmic entre sectors i perquè de cada
vegada anem a més ocupació durant més temps i de més
qualitat. 

Quant a la part de turisme de la seva conselleria, és cert,
hem iniciat un camí, el camí de..., alguns li deim decreixement,
altres li deis que no venguin..., que venguin els que vénen fins
ara, però al cap i a la fi, per dir-ho de qualque manera, de
respecte cap al país i cap a la resta de sectors econòmics. És un
camí iniciat que crec que és imparable, és imparable per una
qüestió de sostenibilitat. És a dir, no podem anar a cap altre
lloc que cap a aquest, no podem pretendre anar a més gent
perquè depredam d'una forma que no té cap sentit ni un. Per
tant, la qüestió passa per aquí, decreixement imparable. Qui
vengui darrere, no la pròxima legislatura, però quan sigui, no
ho podrà aturar perquè no hi ha més territori, no hi ha més..., en
fi, és una qüestió imparable. 

Per això, un dels plantejaments que li volia demanar a veure
si entra dins els seus plans, sí que entra dins els nostres, però
volia saber si dins els seus, és la possibilitat d'augmentar l’ITS,
l'Impost de Turisme Sostenible, o almanco els mesos d'estiu.
No perquè vengui menys gent, que això és feina dels consells
amb les capacitats de càrregues i PIAT, sinó perquè si
tanmateix anam cap aquest turisme de qualitat i necessitam fons
per a  sostenibilitat, etc., vegem si almanco els mesos d'estiu
que ve tanta gent pujant, no fa falta gaire -un cèntims- l’ITS
podríem això, seguir aprofundint en aquesta línia. 

L’altra qüestió que li volia plantejar, que m'agradaria em
contestàs, és quant a l'Agència de Turisme hi ha dues partides
que m'agradaria que em desglossàs o m’aclarís; a la part de
despesa per projectes. Una és la diversificació de l'oferta
turística i desestacionalització, que és de 2,5 milions d'euros,
quasi 2.600.000 euros. En què consisteix aquesta diversificació
de l'oferta turística i desestacionalització? I l’altra partida és la
de posicionar Balears com a destinació líder en turisme
sostenible, que és de 6.400.000 euros aproximadament, un poc
més. Perquè si dins aquestes partides hi ha promoció turística
internacional, clar, nosaltres creim que, entre altres coses, la
promoció turística està transferida als consells; per tant,
entenem que no és des del Govern que s’ha de fer promoció
turística, sinó que s'ha de fer des d'on li pertoca, que és el
consell, en cas que s'hagi de fer. I, com que passam pena de
morir d’èxit perquè..., i estam d'acord que no n’hem de
menester més, els que hem de menester són de més qualitat, per
tant, entre que està transferida al consell i que no n’hem de
menester més, creim que hauríem de cercar altres fórmules i no
gastar aquests doblers. Li agrairia que em desglossàs les
partides per saber exactament on hem de fer l'esmena. 

Gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Mas. Pels Grups Parlamentaris VOX-Actua
Baleares, El Pi Proposta per les Illes i el Grup Mixt no hi ha
cap representant, així que pel Grup Parlamentari Socialista té
la paraula la Sra. Sansó. 

LA SRA. SANSÓ I FUSTER: 

Gràcies, Sra. Presidenta. Bé, en primer lloc vull saludar tot
l'equip que acompanya el conseller i al conseller mateix.
Felicitar-los, vagi per endavant la felicitació per la feina que
duen a terme durant tota aquesta legislatura i la que els queda
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per fer. Els anim que segueixin al mateix ritme a vostès i també
a tot el personal de la casa que sé, que em consta que és molt
professional, que també fan molta feina. 

Vull agrair les explicacions del conseller, perquè han estat
molt detallades respecte del pressupost. Jo tenia algunes
preguntes per fer-li i moltes d'elles m'han quedat clares, però a
mesura que faig la intervenció si alguna no m'ha quedat clara,
ja la hi comentaria. Per tant, crec que amb les dades que vostè
ha comentat i les que tots coneixem crec que tots estam
d'enhorabona, tant treballadors, empresaris com polítics,
gràcies a les bones dades econòmiques que hem viscut
enguany, bé, que vivim enguany. En el segon trimestre -vostè
ho ha comentat- hem tengut un creixement del PIB del 18,4%,
molt superior al d'Espanya, que és d'un 6, aproximadament un
6%. Crec que això és gràcies sobretot a les polítiques duites a
terme a través del diàleg social juntament amb els agents
econòmics i socials perquè s'han pres les mesures correctes per
poder impulsar la nostra economia i, per tant, poder augmentar
l'afiliació a la Seguretat Social i la disminució de l'atur. 

El pressupost per a l'any que ve -ha dit vostè i ho hem vist
als documents- és de 268 milions d'euros, un 150% més que el
d'enguany, i, per tant, crec que ajudarà a fer front als problemes
que puguin derivar-se d’una altra amenaça que hi ha actualment
-i vostè ho ha comentat-, que és la inflació que hi ha
mundialment, que hi ha a nivell de tot el món. Sembla que hem
superat molt positivament els efectes de la crisi de la COVID,
però ara tornam tenir una altra amenaça mundial que és la
inflació. Per tant, cal prudència i cal articular mesures
correctores per evitar que algú quedi enrere. Vostè ha dit que
gestionaran part de l'import de l'escut social que va presentar la
presidenta Armengol en el debat de la comunitat autònoma. Per
tant, crec que és una aposta molt important d’aquest pressupost.

També una part d'aquest pressupost va encaminada a
millorar el model productiu amb l'objectiu d'aconseguir un
creixement més sostenible, tant econòmicament, socialment i
ambientalment, un canvi de model que el Sr. Pérez-Ribas ha
qüestionat si era un canvi de model o una transformació, la
paraula crec que no és important, l’important és prendre
polítiques i mesures que vagin encaminades cap a un model
diferent del que hem tengut fins ara. 

Vull posar en valor les polítiques actives d'ocupació que es
duen a terme a través del SOIB. El SOIB consta de 129 milions
d'euros, 129 i busques de milions d'euros, un 300, ho he
calculat, i em surt un 307% més que fa vuit anys quan va
començar a governar aquest pacte d'esquerres. Si amb la
reforma laboral aprovada pel govern de Sánchez, del Sr.
Sánchez, s'ha generat un canvi radical en la situació dels
treballadors perquè no sols no s’ha perdut ocupació, com
vaticinava la dreta, sinó que s’ha aconseguit reduir un terç la
precarietat laboral i la temporalitat; aquesta reforma laboral
juntament amb les polítiques actives d'ocupació que es duen a
terme des de la seva conselleria, vostè mateix crec que ha
comentat que s'havia aconseguit reduir un 10,7% la
temporalitat envers el 18% d’Espanya quan fa uns vuit anys la
situació era a la inversa.

Referent a les polítiques actives d'ocupació, no entraré en
detall, vostè ho ha explicat específicament, crec que ha entrat

en totes, simplement vull destacar la importància de la formació
ocupacional i de la formació dual, perquè és molt important
tenir treballadors qualificats, ja que és una exigència de les
empreses que ens fa més competitius i que, per tant, podem
créixer amb un altre tipus de model; créixer en qualitat i no en
quantitat. 

Per tant, referent a això, a aquestes polítiques actives
d'ocupació, he trobat molt interessant l’aposta que es farà
també del SOIB per a orientació laboral a les persones del
tercer sector. Referent a aquest punt del SOIB, que fa
referència a la formació ocupacional, vostè ha dit o he entès
que ha dit, que farien oficines específiques del SOIB per
sectors, sectorialment. No m'ha quedat clar, no sé si no ho he
sentit bé i en el pressupost no ho he vist reflectit. Per tant, si
pogués, m'agradaria saber si, vostè crec que ha fet referència a
un SOIB per a nàutica. Si em pot concretar més bé aquestes
partides o aquest incís que vostè ha fet, li ho agrairia. 

Vull destacar, sí que trob molt important la formació per
competir en qualitat -ja ho he dit- i per tenir professionals
qualificats, crec que és molt important l'aposta que fan dels
centres integrals de formació professional i d'ocupació nàutica
i el d'hostaleria, però sí que vull posar en valor l'esforç que han
fet per impulsar l'Escola d'Hostaleria d'Eivissa, que en el 2023
serà una realitat, i vostè crec que ha dit que fins i tot el primer
semestre del 2023 ja hi haurà activitat a l'Escola d'Hostaleria
d'Eivissa.

Per als que diuen que l’ITS no reinverteix en projectes del
sector turístic, crec que aquests centres de formació, que són
finançats o cofinançats amb fons d'ITS, crec que és una aposta
clara que aquest fons sí que serveixen per revertir en el sector
turístic i en la qualitat del sector turístic, que tan és necessari i
ja s'ha demostrat que necessiten les nostres illes.

Referent al turisme, la Direcció General de Turisme, crec
que és molt important la línia que segueixen des de la direcció
general i des de l'AETIB amb la millora de producte turístic,
amb la desestacionalització i la millora de condicions dels
treballadors en el sector. I crec que, gràcies a aquesta el treball
i a la promoció que es fa des de la direcció general i des de
l'AETIB, s’aconsegueix, i vostè ho ha comentat, la tan desitjada
desestacionalització, de fet, aquest mes d'octubre ha estat un
mes molt important turísticament, ja que hi ha molts
d'establiments turístics que segueixen oberts i que, per tant, els
treballadors segueixen treballant en aquests establiments.

Referent a aquesta direcció i a l'AETIB, vostè ha dit que
han de..., bé, vostè i als pressuposts també està reflectit, que
han de gestionar els fons del Mecanisme de recuperació i
resiliència. I jo li volia demanar, però crec que m’ha quedat
prou clar, la formació que farien perquè es puguin elaborar i
desenvolupar els plans de circularitat, i crec que vostè ha dit
que es durien a terme aquests plans, l’assessorament per
elaborar els plans i la formació per executar-los a través de la
Fundació Impulsa i l'AETIB, si no és així, m'agradaria que em
corregís i, si no, no fa falta entri en el detall.

Crec que és una aposta molt important que aquest fons es
destinin per a la correcta aplicació de les noves obligacions de
la Llei 3/2022 i que vagin destinades a les seves agències, a
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circularitat i a la millora dels llits elevables, entre d’altres
temes.

També em sembla molt interessant l'aposta ferma, a través
d'aquests fons que fan per evitar el turisme d'excessos i part
d'aquests fons destinar-los a zones madures que tenen aquest
tipus de turisme i canviar els canvis de llicència dels
establiments. Unes bones polítiques d'ocupació és molt
important que vagin acompanyades de la seva millora de
qualitat en reduir la sinistralitat i en reduir també l’escletxa de
gènere. Aplaudesc, també, que vostè ha comentat la
incorporació d’agents d'igualtat, he entès que es contractarien
a través de la conselleria, això no m'ha quedat clar, i que es
posarien a disposició dels ajuntaments. No sé si ho he entès o
no ho ha dit, i, si no ho ha dit, m'agradaria també que ho
aclarís.

Referent a aquesta Direcció General de Treball i Salut
Laboral són molt important les mesures que es duen a terme,
sobretot juntament amb la Inspecció de Treball i Seguretat
Social, per lluitar contra el treball irregular i el frau a la
Seguretat Social; també la col·laboració que fan juntament amb
el TAMIB i la Fundació de Graduats Socials.

També en aquest punt vull remarcar la bona feina que s'ha
fet i es fa des de l'IBASSAL. Crec que l’IBASSAL és una peça
clau per avançar en la millora dels entorns saludables,
implementar accions que redueixin la incidència de la
sinistralitat, que és el taló d'Aquil·les d'aquesta comunitat des
de fa molts d'anys, des de sempre, jo diria, i conscienciar els
treballadors i l'empresariat de la importància de la seguretat en
el treball.

És molt important que...

LA SRA. PRESIDENTA:

Vagi acabant, Sra. Sansó.

LA SRA. SANSÓ I FUSTER:

... -sí, ja acab-, és molt important aquest estudi, aquesta eina
que posaran en marxa sobre càrregues de treball a l'hostaleria.

I ja acab, Sra. Presidenta, deixi’m un parell de segons,
perquè sí que vull remarcar la importància de la Direcció
General de Promoció Econòmica, Emprenedoria i Economia
Social i Circular, ja que consider que és una direcció general
que està molt a prop del teixit empresarial local i per tal
d'ajudar les nostres empreses a ser més competitives i els
ajuden en el camí de la promoció exterior.

També en aquest apartat consider importants en aquesta
direcció general la col·laboració amb les cambres de comerç
perquè, juntament amb la direcció general, ajuden a la
internacionalització de les empreses de les nostres illes, així
com l'aposta que es fa per una economia social i una economia
circular en impulsar el cooperativisme empresarial com un
sistema de gestió més social i més sostenible per part d'aquesta
direcció general.

Gràcies, Sra. President.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Sansó. Per contestar als diputats té la paraula
el Sr. Conseller de Model Econòmic, Turisme i Treball.

EL SR. CONSELLER DE MODEL ECONÒMIC,
TURISME I TREBALL (Iago Negueruela i Vázquez):

Gracias, Sra. Presidenta. Intentaré dar respuesta a las
distintas cuestiones que se han planteado e intentaré ir un poco
siguiendo el hilo de lo que han explicado.

Efectivamente, lo decía el Partido Popular, y agradezco el
tono de la intervención de su diputada, tenemos un buen
presupuesto, no iba a decir un gran presupuesto, es un buen
presupuesto para cumplir una serie de objetivos clave para esta
comunidad autónoma, sobre todo en materia de empleo y en
materia turística, en cuanto a las principales áreas que gestiona
la conselleria que tengo el honor de dirigir. Sobre todo porqué
en empleo vemos que va a haber en según que materias que
adelantarse en relación fundamentalmente en materia de
formación, con nuevos empleos que va a haber que generar, y
con las coberturas de los puestos de trabajo en los cuales
nuestras islas tendrán que posicionarse y, por tanto, un mayor
presupuesto en esa dirección, y luego en materia turística con
los fondos europeos.

Es cierto que son los fondos que hemos trabajado durante
muchos años, durante 7 años, tanto gracias al Gobierno de
España, con los mayores incrementos que se han hecho en
materia de empleo, como al esfuerzo que ha hecho esta
comunidad autónoma, también con fondos propios en materia
de empleo, para poder hacer realmente políticas eficaces
dirigidas tanto a nuestros trabajadores ocupados como
desocupados.

Eso es una forma también de plantear, o sea, nosotros yo
creo que si hacemos un análisis global de los presupuestos lo
podemos hacer, y usted se alegra porque tenemos, primero, un
crecimiento económico muy fuerte, muy importante, y segundo,
una capacidad y unos impuestos que están permitiendo hacer
esa redistribución. Por tanto, cuando hablamos de impuestos,
pues 3.000 euros para personas desocupadas es porque hemos
decidido que haya 3.000 euros para personas desocupadas, y no
menos de 750 que había en el 2015; esa es una decisión que
hemos tomado precisamente para redistribuir mejor la riqueza
y formar a personas que necesitan formación para ocupar,
entrar en esos puestos de trabajo o hacer servicios públicos
fuertes.

Como lo es también que este año se haya recuperado el ITS
para las finalidades establecidas en su ley y, por tanto, con esos
objetivos.

Usted ha mencionado que, efectivamente, están los
anuncios que realizó la presidenta en el debate de política
general, efectivamente, era un compromiso de la presidenta, y
así están establecidos en las distintas partidas, como también
están los fondos europeos anunciados, se han incorporado este
año de forma objetiva y, por tanto, lo podemos tratar.
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No hice mención al ITS porque nosotros tenemos la partida
de ITS, pero la Conselleria de Turismo y Trabajo no gestionará
fondos de ITS el año que viene y, por tanto, no hice ninguna
mención a ello.

Sí le puedo señalar que las ayudas a las que usted me hacía
referencia, presupuestadas en la parte de... las cantidades
efectivas están presupuestadas en una única conselleria, en este
caso servicios sociales, 54 millones, no quiere decir que
nosotros no destinemos recursos a ello, nosotros destinamos
toda la parte de recursos humanos de forma coordinada con
servicios sociales, para dar a conocer la ayuda desde nuestras
oficinas de empleo; son las oficinas de empleo también donde
se está haciendo esa labor de explicar cómo es la ayuda, y el
servicio del SOIB es el que está coordinándose con el SEPE
para que la ayuda llegue de forma directa, y después podamos
pasar toda esa información a servicios sociales, que será la que
dé la orden de pago. Es un trabajo coordinado, no entre dos
administraciones, entre tres administraciones: servicios
sociales, el SOIB y el Servicio Público de Empleo Estatal, al
que hay que agradecerle la predisposición porque nos permitirá
que la ayuda llegue de forma directa y prácticamente
automática al contar ya con la información del SEPE para
poder proceder al pago de forma directa por parte de servicios
sociales, cuando les pasemos los ficheros necesarios para
hacerlo.

Por tanto, es un trabajo coordinado de las dos consellerias,
en la cual nosotros lo que destinamos es una parte importante
de recursos humanos para hacerlo y sobre todo una
coordinación con el SEPE en esa dirección. 

Las ayudas, ya las hemos explicado más veces: los 600 y
300 euros, en un pago único que se va a realizar; y 600 euros
para las personas que reciben un subsidio; 300 para las que
reciben una prestación por desempleo.

Ha hecho la mención, sí me gustaría -y aprovecharé el buen
tono para intentar contestar también con buen tono, y que sea
la tónica del debate. Usted ha dicho que la temporada se ha
recuperado y ha dado las gracias a las empresas y a los
trabajadores; le ha faltado la tercera pata, que es la
Administración pública, y creo que hay que poner en valor el
trabajo de las administraciones públicas en esa dirección, y
estaría bien reconocerlo.

Yo creo que hemos reconocido aciertos, en algunas
ocasiones, de su partido, cuando así ha sido necesario, en otras
veces... Sí, yo empecé en el 2015 con algunas referencias para
ello, en ello, defendimos también algunas líneas que se habían
iniciado, sobre todo en determinadas materias, pero lo que sí le
puedo decir es que, sin los 855 millones de euros, muchas
empresas no arrancarían hoy. 

Por ejemplo, ayer, en la gala de la distribución, el
presidente de los distribuidores, en este caso el Sr. Tolo
Servera -que conoce bien- dio públicamente las gracias porque
es un sector que sin los 855 millones habría tenido dificultades,
alguna de sus empresas, para poder haber aguantado; y sin los
ERTE o sin la prestación extraordinaria para fijos discontinuos,
cuántas empresas habrían cerrado porque tendrían que haber
hecho un ERE y, por tanto, abonar una serie de

indemnizaciones a las que, difícilmente, podrían haber hecho
frente y, por tanto, se habrían abocado a la quiebra. 

Por tanto, para tener temporada hay tres patas: las empresas,
los trabajadores y la Administración pública. Nunca menciona
a la Administración pública porque..., no sé si es porque es un
modelo de salida de la crisis diferente al que implantaron
ustedes y al que implantó la Unión Europea, pero así ha sido,
el modelo de 2008 es un modelo basado en políticas
neoliberales marcadas de la Unión Europea a todas las
administraciones. El modelo de salida de la crisis -de ésta- es
un modelo con medidas muchísimo más socialdemócratas, y es
así. Y esta vez se ha demostrado que ha funcionado mejor, en
la salida de la crisis.

Porque usted dice hemos tenido más recursos que nunca,
pero es que tener recursos es una decisión política. Tú puedes
decidir tener recursos o no tener recursos; puedes decidir
incrementar el déficit público para que tu tejido productivo
aguante como nunca, cuando se dice “cueste lo que cueste”, y
el ”cueste lo que cueste” es una decisión política; o puedes
decir que crees que si ahorras gasto público y el sector ya se
recuperará solo, bueno, pues aguantas unos años de
sufrimiento, y eso también es una decisión política. Y son dos
decisiones las que se tienen que tomar en esa dirección, y aquí
se apostó por una diferente -por suerte para nuestra comunidad
autónoma-, que es poner todos los recursos necesarios para que
nuestro tejido productivo aguantase, y se pusieron todos los
recursos necesarios, nunca se han visto tantos recursos públicos
para aguantar.

Por eso, cuando nosotros decimos ha habido tantos recursos
públicos necesarios, ahora también hace falta distribuir mejor
la riqueza que se genere, obviamente. Y el esfuerzo lo han
hecho todos. Por supuesto, las empresas han hecho un esfuerzo
enorme, y se lo reconocemos; los trabajadores y trabajadoras,
enorme; y las administraciones públicas, también. 

Han trabajado de forma conjunta -como ayer vimos- pues,
en eso, yo ayer tuve la fortuna de escuchar al presidente de los
distribuidores dar las gracias a este gobierno. Está aquí el Sr.
Pérez-Ribas, también había miembros de su partido, estaban
miembros del suyo también, y pues que se vea esa entente en
que ha sido un trabajo conjunto. Yo creo que eso es importante.

La temporada que viene, viene con incertidumbre. Sí, como
venía la pasada; y yo, hace un año, aquí escuché que éramos la
comunidad autónoma líder en paro, que seguiríamos liderando
el paro y no sé qué... Bueno, pues ahora no: no solo no se
cumplieron esos pronósticos, sino que hemos liderado todos y
cada uno de los vectores económicos, lo cual también es
gracias a la planificación económica. Créame que no solo es la
parte privada la que hace posible esto. Por tanto, la
planificación económica, la dirección económica de este
gobierno, nos ha llevado en esta dirección.

Por tanto, cuando usted hace un año decía que seríamos los
que más paro generaríamos y este año somos los que más
empleo hemos generado, no se olvide de la parte pública,
porque es importante en esto, porque siempre está la parte
pública y, por tanto, no hay que obviarla en lo positivo. Como
no hay que..., como usted a veces, desde luego no lo obvia en
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lo negativo y, por supuesto, cometemos errores. Es un
escenario complejo, en esa situación.

Sí le puedo decir a sus respuestas concretas y bien
planteadas y creo que en este tono constructivo que ha
planteado, efectivamente, una parte importante de los recursos
de la Secretaría General del capítulo 1 son las transferencias
efectivas que hemos realizado de toda la parte de turismo, que
queda ya totalmente transferida toda la parte que faltaba, en
este caso, la ordenación turística, por tanto esa bajada de
capítulo 1 responde efectivamente a cómo usted lo ha
planteado, y es tal cual.

Efectivamente, también, plantea lo de la Escuela de
Hostelería, el consorcio y los incrementos, es por la de Ibiza,
que tenemos que, ya, empezar a dotarla porque el año que viene
comienza su funcionamiento ordinario y, por tanto, tiene que
tener; y hace bien referencia a la inversión de Son Castelló  y
náutica, que es cierto que estaba del año pasado, y es cierto que
vuelve a estar, en este caso por dos cosas. Está prácticamente
finalizada la obra, la obra durante este año, que ha sufrido un
retraso, ha sido un retraso significativo para poder cumplir con
la propia normativa autonómica -que usted conoce-, que decía
que teníamos que renegociar los contratos cuando había un
encarecimiento de los costes importantes, es una obra que tuvo
que pararse, para renegociar precisamente esas partidas que era
necesario subir para poder hacer frente a los costes que tenían
las empresas constructoras. Esa partida ya está en ejecución y
lo que se presupuesta también es la dotación de servicios del
centro, para que esté totalmente en funcionamiento, que lo
estará, porque ya están los concursos en marcha para poder
estar dotados, y ya también prever la parte de inicio y, por
tanto, los capítulos necesarios para su implementación ya
efectiva, para dar cursos, bueno, para toda la parte que tiene
que realizar.

El centro de Calvià. Están los fondos MRR, no está en...,
pero está en los fondos MRR, está en los fondos de turismo,
previsto en los primeros fondos destinados a ese nivel de
actividad. Lo que es cierto es que los fondos MRR tienen dos
peculiaridades, luego lo comentaré con más detalle si le parece,
que es como estamos incorporando las distintas partidas en
función de los planes de sostenibilidad de destino, y de la parte
que recibe esta comunidad autónoma de forma exclusiva, como
realiza Canarias, y cómo están las plurianualidades establecidas
para ello. 

El centro de Capdepera sí que es un compromiso eso,
estudiar también, hacer en Capdepera una línea específica de
formación también en ese sentido, para ocupados o
desocupados, en el propio municipio. Fue una petición clara del
ayuntamiento y de la federación..., bueno, en este caso, de la
Asociación Empresarial de Hotelería de esa zona, en una
reunión que yo mantuve ya hace varios meses, que después se
sumaron las organizaciones sindicales, que le han dado apoyo
y que nosotros hemos previsto también estudiar en esa zona de
nuestro Llevant, pues, la puesta en marcha de ese centro.

En materia de trabajo, lo expliqué, usted lo ha precisado.
No es que bajemos los recursos, es que no hemos
presupuestado los que incorporaremos por conferencia sectorial
que están dentro de los Presupuestos Generales del Estado,

pero no los podemos incorporar efectivamente hasta que se
repartan en la Conferencia Sectorial de Empleo; esto nos
sucede casi, prácticamente, cada año; vamos presupuestando lo
del año anterior, pero no las incorporaciones que se hacen a
través de esas partidas, pero le aseguro que van a estar.

También me ha preguntado por las partidas de entidades y
a qué hacían referencia. Es que efectivamente falta esa parte,
falta la parte de la conferencia sectorial, pero sí que es para
cubrir las distintas entidades que se presenten a ese tipo de
convocatorias. Aquí fundamentalmente está el tercer sector, a
través de los centros especiales de empleo en lo que se refiere
a las partidas de trabajo; no hay ninguna dificultad, estarán
como año tras año, y no corre ningún riesgo ninguna de las
partidas existentes.

La partida de participación institucional a organizaciones
patronales y sindicales se mantiene con los incrementos
reconocidos y recogidos en la Ley de Presupuestos del año
pasado, que se incorporaron, y por tanto son las destinadas en
función de lo que establece la Ley de participación
institucional. Esta comunidad autónoma tiene una Ley de 
Participación institucional, dice las finalidades y cumple
estrictamente las finalidades establecidas en la Ley de
Participación institucional, en sus dos convocatorias
establecidas, organizaciones sindicales y organizaciones
empresariales más representativas, y al hecho sindical de las
organizaciones sindicales, con independencia de su
representatividad.

Y las otras líneas establecidas son los planes de igualdad
que se están trabajando con organizaciones sindicales y
empresariales, y que están dando un buen resultado en cuanto
a las oficinas de asesoramiento para la realización de planes de
igualdad. Se han establecido obligaciones nuevas a las
empresas de más de 50 trabajadores para tener planes de
igualdad, y hemos entendido necesario dar mayor
asesoramiento a las empresas para poder hacerlo, tanto por la
parte empresarial como también la parte sindical, que sepan
cómo tiene que hacerse en las empresas, porque es una labor
que tiene que hacer la empresa, con su comité de empresa, o
con las organizaciones sindicales más representativas del
sector, si no hay comité de empresa, y, por tanto, es una
formación necesaria y, además, que está funcionando.

Yo creo que hay que poner en valor el trabajo que están
haciendo las patronales y sindicatos; las patronales, con un
asesoramiento importante a las empresas para poder hacer ese
plan de igualdad, que es complejo, que se tiene que
implementar, y que lo que estamos haciendo únicamente es dar
las herramientas para que las empresas puedan hacerlo de una
mejor forma y dar mayor asesoramiento. Creo que además
usted comparte esos objetivos. Se lo detallo, pero no creo que
haya ningún tipo de duda de la necesidad de hacer este tipo de
formación. Precisaré... plantearemos esa enmienda que usted ha
señalado, importante, le daremos respuesta lo antes posible y le
haremos llegar una respuesta.

Y, en segundo lugar, nosotros, con las cámaras de comercio
y los compromisos de esta conselleria con las cámaras de
comercio se cumplen estrictamente, en cuanto a las partidas que
le corresponden a esta conselleria y, por tanto, créame que, en
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ese sentido, hemos mantenido diversas reuniones para ver
cómo tienen que llegar. 

Ha planteado también dos cuestiones -terminaré por la parte
de turismo, de promoción o no promoción-, pero en cuanto a lo
que usted sí ha señalado de ordenación, de las cantidades, los
87 millones de euros, sí le puedo detallar que 47 son,
efectivamente, de 2021 de planes de sostenibilidad de turismo
de destino, y se incorporan los 20 de resiliencia del 2021. Los
de resiliencia son los que decide la comunidad autónoma. A
esto le añadiremos los 50 de resiliencia de 2022. Por tanto, en
el año que..., pero no se hacen efectivo hoy, en el presupuesto
que presentamos ahora, se hará una modificación de crédito
para incorporar finalmente porque se está ultimando el
convenio con el ministerio, está en su fase final y esta vez sí
que sabemos que está ya prácticamente a firma de secretario de
Estado, y por tanto lo que presupuestamos son partidas muy
importantes, los 87 millones, que son esos 47 más 20, más la
convocatoria a empresas para eficiencia, y la incorporaremos,
pues si no este año, en enmienda a lo largo... justo a principios
del año que viene los 50 millones de resiliencia, que con eso
son las convocatorias que ya estamos trabajando. O sea, no es
que..., y aquí hay una parte que va destinada precisamente a lo
que usted hacía referencia del centro de Calvià. 

Nosotros damos por hecho que el centro de Calvià estará
porque está dentro de estas partidas y ya están comprometidas
y ya están trabajadas, y no presentan ninguna duda al igual que
las convocatorias que ya le he anunciado y que luego también
matizaré en la pregunta que me hacía el Partido Socialista. 

En cuanto a la promoción, a la situación que se ha creado,
yo creo que todos tenemos claro que es o que no es la
promoción. El Gobierno va a las ferias internacionales a dos
fines: uno, primero porque los gobiernos en las ferias
internacionales marcan la posición sobre el debate turístico o
cómo quiere que sea el turismo en cada una de nuestras
comunidades autónomas, en el caso nuestro. Es un sitio donde
las comunidades autónomas que lideramos además el sector
turístico marcamos cuál es la hoja de ruta a seguir, obviamente,
y obviamente los gobiernos tienen que tener presencia en las
ferias turísticas, obviamente.

Nosotros vamos a Londres, pero luego está ver cuál es la
finalidad. Nosotros vamos a las ferias internacionales, las
últimas, a la última que había antes de Londres, fuimos a decir
que Baleares gira su dirección en materia turística y apuesta
absolutamente todo a materia de sostenibilidad y circularidad,
con un mensaje de no necesitamos crecer más, sino que
necesitamos mejorar lo existente, y fuimos a una feria a
explicarlo, fuimos a Fitur y lo explicamos, dijimos cómo iba a
ser la hoja de ruta. 

¿Es importante estar en las ferias? Sí, porque si no, no se
lidera a nivel internacional ni explicas lo que vas a hacer y
cuesta más luego explicarlo. Lo digo por las críticas a veces a
ir a las ferias. A las ferias se puede ir en muchas direcciones,
pero hay que estar. Nadie duda que no haya que estar en las
COP 27, nadie duda que no haya que estar donde se lideran y
se discuten las cosas, porque eso es realmente importante para
defender las posiciones, unas u otras, hay que estar, y este
gobierno ha decidido estar siempre para dar esos debates.

Somos referentes en turismo y vamos a ser referentes en
cambio de modelo turístico también, o en transformación, como
decía el Sr. Pérez Arribas. 

Por tanto, vamos por supuesto a eso, y las reuniones que
hemos tenido eran para dos cosas básicamente: una, para saber
cuándo empezaba nuestra temporada el año que viene,
obviamente; dos, para trazar la hoja de ruta de cuánto vamos a
invertir en sostenibilidad, en circularidad y eran tienen las
preguntas que nos hacían los operadores turísticos y, por tanto,
vamos en esa dirección. No hemos ido a nada más que a eso. Si
a eso unos lo quieren llamar promoción, otros liderar y otros
explicar lo que va a hacer uno con su política turística,
obviamente que cada uno elija la discusión en la que nos hemos
mantenido en esta semana, desde mi punto de vista, desde
luego, muy sobreactuada por parte de todos. 

Creo que lo necesario es ser claros: uno lidera en materia
turística, uno explica en materia turística lo que quiere hacer,
para lo bueno y para lo malo. También se fue en la pasada
legislatura a explicar el impuesto de turismo sostenible a ferias
turísticas. También se fue en la pasada legislatura a explicar la
Ley de residuos a ferias turísticas, a decir qué íbamos a hacer
con eso, y creo que nadie cuestionó que se explicase el
impuesto de turismo sostenible en una feria turística en la
pasada legislatura, o que se explicase la Ley de residuos nada
menos que en Berlín, prácticamente a la vez que se presentaba
aquí, se explicó por el senador Vidal en la feria de Berlín y
yo... y además defendido por todos los que formamos parte de
ese gobierno porque es importante liderar esos cambios en las
principales ferias. Ahí es donde se marca el discurso.

Dos, las ferias también son un espacio para nuestras
empresas, sobre todo para las pequeñas y medianas, que no
tienen un stand propio y que van allí para, desde luego, trabajar
con el sector privado. No debemos obviar eso. Es un espacio de
referencia para nuestras empresas, pequeñas y medianas, que
no tienen la capacidad de tener un gran stand y utilizan el
espacio que pone el Gobierno para negociar y desde luego les
permite igualarse a otro tipo de empresas que pueden ir con un
stand propio, y creo que es importante. 

Tercero, creo que es importante además mantener que
seguimos siendo unas islas, las Islas Baleares, cuando salimos
al exterior también es necesario fijar que somos unas islas,
compuesta por cuatro islas, con sus consejos de Mallorca,
Menorca, Formentera e Ibiza, pero con la necesidad también de
explicar cuál es la idea para el conjunto de nuestro archipiélago
con las competencias que tenemos para todo ello. 

Si fuese solo promoción, no tendría ese sentido, pero es que
no es promoción lo que uno hace cuando lidera las políticas
turísticas estrictamente. Por eso creo que el debate es
importante tenerlo y luego contestaré al Sr. “Collet” en esa...
Mas, al Sr. Mas, y a mi amigo “Collet”, en esa dirección, al
meu amic “Collet” en aquesta direcció, pero creo que es
importante.

Dos, lo que sí le puedo decir, y no se lo tome como un
reproche, es que a mí me gusta discutir en este caso, Sr. MÉS,
sobre si tenemos que ir o no tenemos que ir a este tipo de
ferias, se puede discutir, se puede discutir y es importante
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discutirlo. Lo que no se debe hacer en ningún caso es ir al
extranjero a cuestionar a los gobiernos y a las políticas que se
están haciendo aquí. Eso creo que no se debe hacer nunca, y el
Partido Popular -permítame este reproche- eso lo hace
permanentemente. Y creo que eso no se debe hacer. Se puede
discutir aquí. Yo entiendo el debate que plantea MÉS en esa
dirección. Se puede debatir aquí, podemos debatir esto. Hoy
vamos a debatir esto, pero lo que no se debe hacer es ir a
cuestionar las políticas de promoción o no promoción en el
extranjero, ir a cuestionar a tu territorio, a Londres, ir a criticar
los servicios públicos que han permitido tener temporada
turística, ir a cuestionar la movilidad de tus islas, ¿a qué vamos,
a decirle a Londres que tenemos una mala movilidad?, porque
eso es lo que hizo la Sra. Prohens, fue a decir a Londres que
había una mala movilidad, cuando en Londres tienen un caos
con los taxis, que vamos, ríete tú con los minutos que tarda uno
en desplazarse. Claro, ahí la gente se sorprendía que alguien
vaya a criticar la movilidad de su territorio, pues, a lo mejor es
el peor mensaje posible para decir.

Yo creo que es más complicado decir: “No vengan porque
tengo mala movilidad” que lo que hace MÉS per Mallorca que
es un debate que, desde luego, es legítimo, pero decir poco
menos: “No vengan que tengo una movilidad desastrosa” es un
muy mal planteamiento. Y el Partido Popular está teniendo
ocasiones reiteradas para hacer eso, va a la Unión Europea
decirle: “Estamos gestionando mal los fondos europeos, no se
los den”. No vota el REB en el Congreso de los Diputados en
Madrid y va a Londres a decir: “No vengan porque tenemos
una movilidad muy defectuosa”. 

Es un error ir al extranjero a criticar tu país y el patriotismo
a veces que uno hace o alardea no se defiende así. Cuando uno
sale de aquí defiende eso, ¿o acaso el Partido Popular ha
tenido... el Consejo de Ibiza ha tenido alguna crítica por el
Partido Socialista de Ibiza o cualquier otro partido de progrés
de la isla de Ibiza han ido al stand de Ibiza en la Feria de
Londres a decir cómo había sido la movilidad este año en la
isla de Ibiza, que gestiona el Consejo de Ibiza? ¿A que no lo
han hecho? ¿A que no ha visto a ningún otro representante
político en la isla de Ibiza criticando la movilidad de la isla de
Ibiza, que fue igual que la de Mallorca, pero que las
competencias las tiene el consejo de Ibiza? ¿Usted ha
escuchado eso?

No, porque eso se llama respeto y no criticar a tu destino en
el extranjero y que no vale todo en materia política. No vale
todo. Ir fuera a criticar, a cuestionar a tu país no vale, y si lo
hace, y si el Partido Socialista, Podemos o MÉS fueran al
Consejo de Ibiza a criticar cómo ha sido la movilidad, a decir
que ha sido un desastre la gestión de Ibiza en Londres, ustedes
lo atacarían, sin lugar a dudas, de todas las formas posibles, y
dirían: y usted está atacando a su destino. No hay mayor ataque
al destino que lo que han hecho ustedes, lo otro es un debate
legítimo. Ir al extranjero a criticar tu isla, desde luego no vale
todo en política, esto no debería valer en política, y
seguramente usted no lo haría. Lo hace su líder, porque debe
tener un problema muy fuerte para intentar hacerse ver, pero
usted estoy seguro que usted, Sra. Cabrera, no haría eso o no le
gustaría que le hiciesen eso cuando usted gestiona la materia
turística.

El resto de temas se pueden debatir, el espacio para
debatirlo es este, y hoy debatiré con MÉS por Mallorca la
postura y las explicaciones que me ha hecho, y lo debatiré aquí,
en sede parlamentaria, que es donde toca, no en la feria
internacional más importante del mundo, ahí no se tiene que ir
a discutir entre partidos políticos y a cuestionar tu territorio, si
además, luego, vas alardeando de que lo hemos recuperado
todo muy bien. Por tanto, creo que eso, ya que me ha dado la
oportunidad, se lo debía contestar y lo he hecho.

Podemos planteaba distintas preguntas en esta materia,
tenemos más recursos en SOIB Dona porque pretendemos
incorporar 200 mujeres más al programa, ya son 700 y el
incremento de recursos van en esa dirección, al igual que en
formación dual.

La concertación del tercer sector, aquí sí ya lo hice antes,
pero sí me gustaría destacar el especial trabajo que se ha hecho
con FAQUA y con el Cermi, por parte de la dirección general
y de todo el equipo del SOIB porque ha sido realmente
complejo, y para poder llegar a concertar por primera vez la
orientación laboral del tercer sector en una comunidad
autónoma. Estará en marcha el año que viene, era el
compromiso de legislatura, nos lo habíamos trazado así cuando
comenzamos esta legislatura y, finalmente, yo creo que en el
último aliento, pues llegaremos a ello, ha sido muy complicado,
es muy complicado realmente; pero se incorpora y, por tanto,
tendrán la seguridad el tercer sector de cómo tiene que ser esta
concertación.

En cuanto a la siniestralidad y planificación, qué haremos.
Haremos distintas cosas, estamos trabajando con la Fundación
Laboral de forma directa en distintos apartados para reducir la
siniestralidad de la construcción y tenemos ya prácticamente
finalizado el estudio de cargas de trabajo, bueno, finalizado,
está avanzando, para que sea el tronco de la reducción de la
siniestralidad del sector de la hostelería, y el IBASSAL lo tiene
que tener, esperemos que antes de marzo, en torno a marzo, o
abril, si... yo creo que estará plenamente en aplicación para el
comienzo de la próxima temporada, sin cargar más de trabajo
a la dirección del IBASSAL. Pero entiendo que en esas fechas
lo podremos llevar.

Las actuaciones para combatir la siniestralidad se nutren
básicamente del Plan de lucha, también me preguntó antes la
Sra. Cabrera, sí, por el Plan de lucha, porque tiene un
incremento de 100.000 euros, y porque lo tienen únicamente
porque la licitación que haremos este año, como se han
incrementado los costes, porque cuesta más venir a Baleares,
no, porque cuestan más los hoteles, los precios han repercutido,
los aviones han repercutido, tenemos que subir eso, se lo digo
porque es también un ejemplo de cómo se están pudiendo
incrementar los costes y repercutiendo por parte de nuestras
empresas, y nosotros aumentamos la licitación pues para poder
hacer frente a esos mayores gastos debido a la repercusión que
tiene el IPC en el sector aéreo, el sector del alojamiento y el
sector de los alquileres de coches. Y, por tanto, esos 100.000
euros son para poder paliar esos incrementos derivados de la
repercusión de la inflación.

Y en cuanto a las partidas de igualdad, para combatir la
siniestralidad, también establecemos partidas en igualdad, en la
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parte sindical, la parte empresarial más dirigida a los planes, la
parte sindical, para poder hacer frente y poder acometer el
cumplimiento de la Ley de Igualdad, en su reforma pactada por
el Gobierno.

Ciudadanos me plantea bastantes cuestiones, compartimos,
además, muchas, yo entiendo la defensa que usted ha hecho de
por qué aumentar los recursos cuando las cifras de paro bajan,
efectivamente, la lógica es esa, la lógica precisamente es esa,
la que usted ha definido, en eso no puedo estar más que de
acuerdo, porque es ahora cuando más recursos tenemos que
invertir si queremos realmente hacer un Servicio de Empleo
que tenga una cartera de servicios dirigida a la formación de
trabajadores y trabajadoras y a nuestras empresas, para que se
nutran de esos recursos públicos establecidos precisamente en
esa dirección, y comparto, por tanto, la dirección de su
posicionamiento.

Le puedo decir que uno de los instrumentos para crear
talento, porque el talento se mantenga aquí, son los programas
pioneros que se están haciendo con la UIB, con la UIB 
estamos haciendo dos programas, invirtiendo más recursos que
nunca en nuestra universidad pública por parte del Servicio de
Empleo: uno para investigadores y otro para Joves Qualificats,
por tanto, dos programas directos en la UIB, precisamente en
esa dirección. Y una inversión desde el Servicio de Empleo
como nunca en la UIB y, además trabajaremos también desde
la Dirección General de Promoción Económica, no solo desde
la Dirección General de Modelo Económico, también en ayudar
al fomento del autoempleo, ya desde la universidad, con nuevos
mecanismos de colaboración y coordinación.

En la formación continua, nos están funcionando mejor las
líneas de formación dual, formación con compromiso de
contratación, o sea, todas las líneas de formación que incluso
la propia formación continua; vamos a tener que abrir, que se
está cubriendo, pero va a haber que abrir un debate con el
sector de cómo mejorar esa eficiencia. Yo creo que los centros
que nosotros hagamos tendrán una parte para formación de
ocupados, obviamente, los nuevos, pero es cierto que, al igual
que sucede con la formación contra cuotas de Seguridad Social,
que usted conoce bien, no se agotan los fondos de formación
para empresas derivados de la cantidad que tienen de crédito
horario de formación, incluso de las cuotas asignadas por
formación profesional, y eso también nos pasa en la parte de
licitación de las nuestras. Pasa en las dos, por tanto, sí que
vamos a tener que debatir cómo mejorar la formación de los
trabajadores ocupados, si es bien porque hacen falta más
espacios acreditados por nuestra parte, o si es bien porque la
dirección pretende cómo se tiene que hacer.

En todo caso, hay 3 millones y lo que le decía es que no se
ha agotado el crédito. 

Efectivamente, estoy de acuerdo en la parte de transformar
el destino turístico, de unificar todos los trabajos del sector
turístico. Se va a hacer, la parte de cargas de trabajo empieza
en las camareras de piso, pero se va a extender, porque al final
es un estudio para hacer en todo el sector.

Y luego sí le puedo decir dos cosas en las que no estoy
tan... no acabo de entender por qué no está de acuerdo con el

Impuesto de turismo sostenible todavía, se ha demostrado que
no genera una merma de demanda, por tanto, uno de los
planteamientos que hacían ustedes de que podría restar
competitividad, no ha restado competitividad. Nos da recursos
a las administraciones públicas precisamente para hacernos más
competitivos y más eficientes, y desde una lógica económica,
incluso de una lógica económica liberal, no entiendo que eso no
sea valorado así. Por ejemplo, hacer todo un planteamiento de
hacer un tren, en este caso, que mejore la movilidad terrestre en
la isla de Mallorca es más eficiente energéticamente, es más
sostenible y se hace con recursos del ITS. Yo creo que ese
proyecto en sí justifica muchas cosas del ITS, como también
muchos de los proyectos medioambientales.

Y sí le preguntaría una cosa, además, con el tono que está
teniendo esta comparecencia por parte de todos, sí, le plantearía
una reflexión: usted me imagino que alguna de las que conoce
o Lisboa o Oporto o Brujas, me imagino o, a lo mejor, no ha
tenido la ocasión todavía de ir alguna, o Nueva York o
Ámsterdam, París, Florencia, Burdeos, Milán, Venecia, Berlín,
Roma, Miami, hay...

(Remor de veus)

..., yo no he ido a muchas de estas, a muchísimas de estas, todas
tienen Impuesto de turismo sostenible o tasa turística. Dígame
usted, qué ha ido a ellas, un solo proyecto que recuerde de lo
que ha pagado en esas tasas. Luego tiene una intervención,
dígame solo un proyecto que usted recuerde que han financiado
esas... Por tanto, cuando usted me dice que los turistas, hombre,
querrían saber a qué van invertidos esos recursos que gastan y
que no cumplen las finalidades a las que supuestamente los
turistas creen que va dirigida, esa es una crítica que ha hecho
determinada parte del empresariado, pues todos los que
nosotros hemos viajado de aquí, me gustaría saber si alguno de
nosotros, de todos los que estamos en la sala, conocemos
algunos de los proyectos de cualquiera de estas ciudades. Creo
que puedo responder que ninguno de los aquí presentes sabría
decir ni un solo proyecto de ninguna de estas ciudades y todos
hemos pagado tasa turística, todos los que estamos aquí, y
seguro que ninguno de mis compañeros, ni de ustedes saben un
solo proyecto financiado con esto.

Por tanto, es una crítica que se hizo en su momento inicial,
por parte de una parte de un sector, que creo que ahora debería
ser superada, porque es transparente, porque tiene una página
web, es que yo no conozco ninguna de las páginas web de estas
ciudades que le he mencionado, pocas de ellas tienen una
página web donde se explique en qué se gasta. Claro, por tanto,
yo creo que debemos superar según qué debates cuando se
plantean así.

Y en el resto de cuestiones que he planteado, efectivamente,
estamos trabajando en una guía de circularidad. Agradezco
además que lo haya situado como una herramienta positiva.

L’escut al què feia referència el meu amic... Efectivament,
estam fent un escut social important a la nostra comunitat
autònoma i que jo crec que la millor protecció que hi ha, ha
estat una major ocupació i una ocupació de major qualitat. Jo
crec que a més, una qualitat que té dos vessants: el primer,
més estabilitat en l’ocupació i després una reducció molt

 



HISENDA I PRESSUPOSTS / Núm. 117 / 11 de novembre de 2022 2879

significativa de la parcialitat, la qual cosa jo crec que és molt
positiu. 

Li agraesc enormement les paraules en matèria de
mediació de conflictes que ha fet la directora general, sobretot
en el cas de residus, que ha estat una part molt important de la
nostra ocupació aquest estiu. També en matèria dels plans
d'igualtat, que jo crec que ja he donat una resposta. 

Els pressupostos, les línies d'actuació jo crec que anam en
la línia correcta. Estam d'acord en la línia que vostè planteja
en matèria turística, com a filosofia, que seria un bloqueig de
les nostres places turístiques i una gradual reducció de les
nostres places turístiques. Primer es fa un bloqueig, per
després ordenar. Jo estic totalment d'acord que s’han de
reduir moltes d'aquestes places turístiques. Per tant, en aquest
sentit, estic tant d'acord que vaig ser jo que vaig signar, entre
d’altres, el decret llei que ho feia possible. Per tant, hi estic
absolutament d'acord. 

Ara mateix, vostè em planteja augmentar l'impost de
turisme sostenible. No hem fet els estudis necessaris per fer-ho,
ni hem fet un plantejament en aquests moments, i no crec que
hi hagi, per la seva part, ara mateix, un estudi de com pot
afectar la implantació de l’ITS. I per tant, jo crec que són
aspectes que s'han d'estudiar i s'ha de veure com ha afectat les
distintes situacions. Ara mateix, jo crec que no és el moment de
fer-ho, i nosaltres no ho hem fet en aquest moment. Entenc que
el seu partit pugui fer una esmena i m’imagín que aportarà les
distintes possibilitats i estudis per fer-ho possible. En tot cas,
és un debat que es tindrà aquí en aquesta cambra, perquè el
Govern ja ha fet un projecte de pressuposts i l’ha defensat,
l’ha aprovat en el seu conjunt per part de tots els consellers,
i després aquí si s'ha de debatre, ja seran els grups polítics els
que mantinguin la seva posició. Jo crec que la meva ha quedat
clara, en el sentit que hem acordat aquests pressuposts i, per
tant, la posició del Govern és la defensa avui dels pressuposts.
Si vostè em diu ..., clar, jo he de defensar el pressupost que he
presentat i va en aquesta línia, i entenc la seva pregunta, però
entengui també que jo ja he presentat, en aquest cas, aquests
pressuposts que han estat aprovats.

De totes les preguntes que ha fet, a més m'ha plantejat ja
per fer una esmena, per tant, em planteja directament. Bé, (...),
hem de fer una esmena. Jo crec que hem de ser coherents i
hem de dir les coses clares i de forma coherent. Hem fet moltes
actuacions en aquests anys en aquest sentit. M’ha dit, a què es
destinen els 6 milions d’euros d’una partida que existeix?
Primer m'ha demanat per una de 2,6 milions. Li puc dir,
750.000 euros són per a fons de connectivitat, en aquest sentit
global d’illes que té el Govern i que ha utilitzat, per exemple
de manera conjunta amb el Consell de Menorca, per millorar
línies de connectivitat i hem fet un conveni l’any passat que ha
donat bons resultats en línies de connectivitat, precisament per
des del Govern donar major suport a determinades illes, que
necessiten una millor o major connectivitat durant més mesos.
Per exemple, a l’illa de Mallorca no fa falta tanta
connectivitat, perquè la té més garantida, però és cert que hem
fet un esforç en algun sentit, per això aquests 750.000 euros.

Després l’altra part, els 2,6; són 1,7 per a patrocinis de
determinats tipus d’esdeveniments importants que es fan a les

nostres illes i a més aquests són amb MRR, per tant, són amb
els fons de resiliència, per tant, no poden estar subjectes a
esmena, ja estan aprovats a convenis amb el ministeri. Per
tant, són per a allò que són i jo crec que queda clara aquesta
postura. 

Per tant, els altres 6,4, que crec que per a vostè és més
interessant el debat que planteja o com l’ha plantejat en
aquests moments. En aquest sentit, 1,6 milions d’euros són per
complementar els plans de sostenibilitat ordinaris. Per tant, no
entenc el debat que ha sorgit, m’imagín que és perquè ha sortit
als mitjans i tots..., però crec que és millor preguntar i
nosaltres feim les contestacions. En aquest cas, l’Estat posa un
terç de la convocatòria, la comunitat autònoma un altre terç
i un altre terç l’ajuntament o consell. Són per fer millores en
la destinació, per exemple Menorca va tenir projectes d’aquest
tipus per millorar la Reserva de la Biosfera, no per fer
promoció, sinó per fer actuacions concretes a la Reserva de la
Biosfera, el que passa és que abans dels fons Next Generation,
es varen crear aquestes convocatòries i l’Estat ha dit, si voleu
jugar, us comprometeu a disposar d’un terç; la convocatòria,
per tant, és un terç de l’Estat, un terç de la comunitat
autònoma i l’altre terç, qui es presenta l’ha d’assumir. Però
nosaltres prèviament hem de donar a l’Estat, que posarem
aquests recursos per no perdre el terç que posa l’Estat. Per
tant, és per a això.

De la resta, són efectivament per posicionament de la
marca Illes Balears, que és una marca i que té diverses
actuacions importants i que s’han de fer, i després per anar a
els fires turístiques internacionals, que s’ha fet sempre i que en
un altre cas s’ha fet sempre i a més, estan en els estatuts de
l’AETIB i està en els pactes de transferències que ha fet
l’AETIB en el seu moment, quan es va fer la transferència de
la promoció turística, que a més no ha fet aquest conseller, es
va fer la legislatura passada. Per tant, a la legislatura passada
és quan es va fer aquest acord, on era el Govern el que
assumia les fires internacionals i li varen donar suport tots. És
més, es va utilitzar el posicionament de les principals fires
internacionals, com ja li he dit abans, per explicar l’Impost de
Turisme Sostenible. Jo crec que era important anar a aquestes
fires turístiques per explicar l’ITS, per explicar la Llei de
residus, i així s’hi ha anat varies vegades i perquè està en els
acords de desenvolupament de les fires turístiques
internacionals, tan sols de tres. El Govern assumeix FITUR,
World Travel Market i ITB de Berlín en els acords establerts.
Per tant, hauríem de modificar els estatuts de l’AETIB i fins i
tot una part dels acords de transferència, que es varen signar
a la passada legislatura, que és el que marca com s’ha d’anar
a les fires turístiques.

Jo crec que el debat és què s’ha de fer a les fires
turístiques, més que qui ha d’assumir-lo. I jo crec que aquí és
on ens hem de posar d’acord, perquè quan nosaltres vàrem
anar a aquesta fira turística, primer va ser per explicar com
està funcionant el Decret llei d’excessos a les principals zones,
és més, avui crec que tenc crítiques per anar a explicar els
excessos a Londres, però jo crec que sí que s’ha d’explicar a
Londres que no volem un turisme d’excessos, crec s’ha
d’explicar i s’ha d’explicar el contingut de la llei. És més, va
venir el cònsol britànic d’aquí a Londres precisament al nostre
estand per donar suport a aquestes campanyes conjuntes, que
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ens permeten que la premsa anglesa conegui perfectament què
estem fent per erradicar el turisme d’excessos. Per això també
serveixen les fires turístiques, per defensar el model de turisme
sostenible que volem, per defensar el que hem dit: aturar
màquines i no créixer més. Això ho hem debatut amb els
operadors turístics precisament en aquest sentit, ens ho varen
demanar. Es bloquejarà? Sí, nosaltres hem bloquejat les
places turístiques i volem que sigui així. I el Govern ha fet les
reunions en aquest sentit i dóna un espai després per a les
nostres empreses, perquè facin aquest intercanvi.

L’única fira purament promocional amb part pública és
Madrid, FITUR, que té una part pública. La de Berlín i la de
Londres estan tancades al públic en general i el que s’hi fa són
diverses reunions on cadascú explica com vol la seva activitat
turística. Nosaltres fa molt d’anys que no es promociona en
cap cas ni el sol i platja, ni tal, tant en aquesta legislatura com
en la passada, que hi havia un partit d’un altre color en
aquesta conselleria i precisament es va anar moltes vegades a
explicar l’ITS. És més, va ser criticat que es fos a explicar
l’ITS a les fires internacionals. Nosaltres hi vàrem donar
suport, com ara vàrem explicar la Llei turística, com
expliquem el Decret llei d’excessos. 

Jo crec que s’ha de fer un debat tranquil, sense tanta
pressió sobre les fires i simplement debatre entre els partits,
què volem anar a fer a les fires turístiques. Nosaltres lideram
un debat, creim important en aquest sentit, tal vegada més o
menys controvertit turístic, que és dir que Balears vol aturar
de créixer. Fins i tot per llançar el missatge de decreixement,
jo crec que està bé anar a una fira turística, jo crec que sí es
pot fer en aquest sentit, com volem les nostres illes. Després
posar-nos d’acord amb els consells, que tenen les
competències per donar espais; està clar que els consells,
excepte l'illa d'Eivissa, volem anar junts, perquè es fa..., és que
també per un tema..., si haguessin de fer per separat tot això
seria molt més car per al conjunt de les Illes, per la reserva
d'espais, per com s’ha de fer, és clar, és que eficientment és
més lògic fer-ho a un mateix espai. Per això es va fer, per això
MÉS per Mallorca, quan liderava la Conselleria de Turisme
ho va fer així, de forma totalment raonable, i li hem donat
suport; és a dir, per eficiència hem d'anar tots junts, perquè
licitam tots junts i és més eficient econòmicament. Per tant, jo
estic d'acord amb què feia MÉS per Mallorca quan liderava la
Conselleria de Turisme en aquest sentit. I creiem que li hem de
donar suport i per això ho fem de la mateixa manera.

I ja estan licitades les fires de l'any que ve, per tant, creiem
que tots hem de tenir aquí una mica de tranquil·litat en aquest
sentit, perquè no és el mateix, a més, un consell que pot
dedicar més recursos o que té més recursos per a això, més
gran, que més petit, i així també fem un espai comú més
eficient perquè, a més, són fires privades. Per tant, el que
dones és un espai perquè les empreses siguin allà i (...)
missatges, molt més eficient anar d'aquesta manera que no en
grans estands. Perquè en aquest cas..., i, a més, fins i tot en el
de FITUR, a la part oberta al públic, en general, pràcticament
ja no existeixen ni les nostres empreses ni els representants
polítics, perquè és un estand de feina, no és un estand de
promoció.

La convidaria a anar a Madrid, a FITUR, i que vegi -anar
a Madrid de vegades està bé-, anar a FITUR i veure...

(Remor de veus)

... els estands que hi ha. Veuria perfectament les comunitats
autònomes que fan una aposta per estands de promoció i les
que no. El nostre és un espai molt obert, sense díptics, no
existeixen díptics ni fulletons, perquè el Govern no en fa, posa
taules i un espai per fer presentacions. 

L’any passat he tengut l’oportunitat, doncs, veus altres
tipus, amb independència del partit polític en aquest sentit,
perquè La Rioja va fer un estand molt chulo d’una botella de
vi o Galícia feia una aposta molt important pel Xacobeo, bé,
dos partits distints, però estan molt pensats en la promoció
aquests espais, perquè el públic, en general, quan vagi a
FITUR després vulgui anar a aquests destins. El nostre no és
per a això, i és la mateixa filosofia que hem fet durant aquests
set anys de legislatura.

Per tant, crec que aquí s'hauria, per tant, de tenir tots una
mica de mesura i fer en aquest sentit. 

Per últim, el Partit Socialista que m'ha demanat una mica
la diversificació dels fons europeus i com farem les
convocatòries.

15 milions d'euros per a llits elevables; 8 milions d’euros
per substituir calderes en aquest cas de gasoil, però nosaltres
només subvencionarem les que s’electrifiquin, per tant, no
subvencionarem si passen a gas, per tant, és per a la
substitució del gasoil, però tan sols donarem una subvenció
pública si es fa un procés d'electrificació; 12,7 milions d'euros
per a l’eficiència energètica en sentit ample, que és aquesta
convocatòria que li he dit abans, i 2 milions d'euros per a
plans de circularitat per a petites empreses, en aquest cas,
perquè facin els plans de circularitat als quals obliga la llei.

Amb aquests faríem pràcticament 40 milions d'euros, que
és molt més de la meitat del compromís que vàrem adquirir
quan vàrem promulgar la Llei turística, en tan sols un any i no
en els quatre anys que ens varen comprometre amb el sector
empresarial. Doncs, destinem pràcticament més de la meitat
dels recursos en tan sols un any. 

M’ha preguntat, sí, m'ha demanat per les oficines sectorials
del SOIB. Sí, li puc dir una d'Hostaleria a l'Escola
d'Hostaleria que tenim ara, que ja funciona i que funciona
molt bé, a l’Escola d’Hostaleria de la UIB. I una altra de
nàutica sectorial que es posarà en marxa a la vegada que
l'escola que està al polígon de Son Castelló, en aquest cas
pràcticament al costat de la conselleria, en aquest cas de
vicepresidència del Govern. 

I seria una mica el sentit. Crec em queden les preguntes
que m'han fet.

Moltíssimes gràcies a tots. 

(El Sr. Vicepresident substitueix la Sra. Presidenta en la
direcció del debat)
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EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, conseller. Iniciam els torns de rèplica. Per tant, té
la paraula la Sra. Salomé Cabrera, per part del Grup
Parlamentari Popular, cinc minuts 

LA SRA. CABRERA I ROSELLÓ:

Gracias, Sr. Presidente. Bueno, agradecer las contestaciones
al Sr. Conseller. Acabaré  de hacer unas preguntas que tenía
pendientes y luego intentaré hacer algún tipo de contestación a
sus valoraciones. 

Los 10 millones para turismo de excesos, ¿con qué criterios
se van a invertir, a ejecutar? 

En cuanto a bonos turísticos, se supone que para el año que
viene... agradece la pregunta, ¿no?, vale. Los bonos turísticos,
¿dónde están previstos en los presupuestos? Vale, estupendo. 

Respecto a las transferencias corrientes de la AETIB, hay
casi 6 millones a subvenciones de explotación, a conceder a
nuevos proyectos del ITS, 2023, tal cual se redacta. Me
gustaría que nos aclarara exactamente a qué se refiere. 

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

Sí. habla de que hay casi 6 millones a subvenciones de
explotación a conceder por los nuevos proyectos ITS. Bueno,
si no lo tienen ahora, da igual, ya me lo explicará.

Y para finalizar, en cuanto al SOIB, si me puede aclarar la
nueva distribución en transferencias corrientes. Hay unas
variaciones, subidas y bajadas de partidas bastante importantes
respecto al año pasado, y territorialización. Esto que me
quedaba un poco por encima de antes. 

Respecto a su contestación, le iba a agradecer también el
tono que ha estado utilizando, pero se le ha visto un poco
distraído al final el tono, se le ha despistado, y no sé si
agradecérselo o no, sinceramente, se ha venido un poquito,
pero, bueno, en cualquier caso, lo cortés no quita lo valiente. 

En cuanto a administraciones, que me estaba diciendo que
no hemos felicitado a las administraciones, he de decirle que
parto de la base que seguramente usted convendrá conmigo que
es la obligación de la administración y de las instituciones y los
gobiernos hacer ese trabajo, mirar por los ciudadanos, por su
prosperidad y desarrollo con las mejores condiciones posibles.
Con lo cual, creo que la responsabilidad social de las empresas
es algo muy loable, pero la obligación real está en las
administraciones. ¿Qué queremos que se les felicite? Bueno, a
todo el mundo le gusta que se le reconozca el trabajo, pero yo
parto de esa base.

Segundo, el tema de la promoción, me ha dado la sensación
de que me quería convencer de que hay que hacer promoción.
A quien tiene que convencer es a sus socios de gobierno,
nosotros estamos perfectamente convencidos de la importancia
de la promoción. El Partido Popular de Marga Prohens tiene
muy clara la importancia de la promoción, que la promoción no
significa ni masificar, ni vender, ni hacer sol y playa, ni nada de

todo esto; las ferias es una cosa muy seria donde se va,
efectivamente, a hacer un trabajo institucional, a sentar las
bases de qué destino queremos y a trasladarlo a nuestros
partners y a todos aquellos con los que se colabora.

Por tanto, nadie..., la promoción es, insisto, es una cosa muy
seria, las ferias son unas cosas serias y, entonces, nosotros para
nada tenemos ninguna duda a ese respecto, y se lo quería
trasladar.

También le quiero decir, pero, que no sé si ustedes lo tienen
igualmente claro, la seriedad, lo serio que es una feria, lo serio
que es ir a representar una comunidad autónoma al extranjero
y, le tengo que decir, que a ustedes no les hace falta el Partido
Popular para darle mala fama, según usted, a nuestra
comunidad autónoma, ustedes se bastan solos, no hay más que
ver, iba a decir el espectáculo, pero no voy a utilizar la palabra
para no perder el buen tono, la situación bastante lamentable
que se ha producido de declaraciones de usted, de otros de sus
socios de gobierno, sí, de usted, de sus socios de gobierno, de
otros gobiernos de su mismo color político, en Londres, lo que
se ha generado y la repercusión negativa que puede tener en
nuestro principal, no principal, segundo mercado más
importante internacional, que para Menorca y para Ibiza es el
principal, para Mallorca es uno de los principales o es el
segundo.

Entonces, entiendo que nadie quiere dar esta mala
sensación, entiendo que nadie quiere hacer una mala promoción
o una mala sensación o una mala propaganda, vamos a decir,
dar una imagen poco seria de nuestra comunidad autónoma,
pero, honradamente, como le digo desde el buen tono, ustedes
se han bastado solos. Yo solamente le puedo decir que el
Partido Popular, que ahora usted seguramente me lo rebatirá,
el Partido Popular, en todos los años que hemos gobernado y
que hemos ido a las ferias turísticas, jamás se ha producido una
situación de falta de convencimiento de la importancia del
turismo y del mercado al que vamos a explicar nuestras
bondades, o lo que nosotros queremos hacer en nuestro destino,
como se ha producido en esta ocasión. 

Muchas gracias, Sr. Presidente.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Cabrera. És el torn del Grup Parlamentari
d’Unidas Podemos, Sra. Martín, cinc minuts.

LA SRA. MARTÍN I PERDIZ:

Gràcies, president. Les preguntes que hem formulat han
estat resoltes pel conseller. Nosaltres ja estam en fase
d’elaboració i negociació d’esmenes, ja fa dies que ens hi
pegam amb això, i simplement agrair al conseller i al seu equip
la feina feta, i esperem seguir retrobant-mos perquè ens queda
molt de camí per fer. Gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Martín. Grup Parlamentari Ciudadanos, Sr.
Marc Pérez-Ribas, cinc minuts. 
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EL SR. PÉREZ-RIBAS I GUERRERO:

Gràcies, president. Sr. Negueruela, le propongo, en base al
debate que hemos tenido en esta comisión, que el programa
751B cambie de nombre y, en vez de “promoción turística”,
pues sea “liderazgo turístico”. No sé si podría ser mediante
enmienda, o ya lo miraríamos cómo lo podemos cambiar.

Porque -y ya lo he dicho en mi primera intervención- las
islas Baleares tienen que mantener el liderazgo turístico, y eso
es clave; y mantener el liderazgo turístico también, pues,
podemos decir que también tiene referencia en qué utilizamos
el dinero de los impuestos que se pagan y de las tasas que se
pagan cuando los turistas vienen a nuestras islas. Y, en este
caso, en el ITS, también deberíamos ser líderes y destinarlo a
economía circular, a medio ambiente o a otras finalidades que
no sean las que -desde nuestro grupo parlamentario-
consideramos que no son las oportunas para la finalidad de este
impuesto. 

Porque, también, si el Sr. Mas aceptara su ofrecimiento y
fuera a Madrid, a visitar el estand de Baleares de FITUR, no
pagaría ningún impuesto de turismo en ningún hotel en que se
hospedara, y esto pues también es una realidad, entonces, que
sepamos que hay alternativas al impuesto de estancias
turísticas. 

Y nada más. Agradecerle su exposición y agradecer el
trabajo que hacen todos los miembros de su conselleria que,
además, me consta que siempre que he requerido sus
explicaciones, las he obtenido. Y nada más. 

Gràcies, president.

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sr. Pérez-Ribas. És el torn del Grup
Parlamentari MÉS per Mallorca, Sr. Mas, cinc minuts. 

EL SR. MAS I TUGORES:

Gràcies, president. No, jo, anar a Madrid, en voler, eh?, vull
dir, és una ciutat fantàstica que m’agrada molt visitar i que pas
molt de gust cada vegada que hi vaig. A visitar un estand a una
fira turística per ara us convé asseure-vos, si m’hi heu
d’esperar, perquè us cansareu d’estar drets, però ja dic, a
Madrid, encantat.

I posar el Govern d’Ayuso com a exemple, la veritat és que
avui, precisament, i aquesta setmana, crec que és un error molt
gros: entre la negació del canvi climàtic i la moguda
manifestació, mobilització de tot el sector sanitari de la cosa
pública de la comunitat, crec que és un error posar-la
d’exemple de res, de res!, ni de gestió econòmica, ni de gestió
de la cosa públic, ni tan sols d’ideologia política. 

I estic d’acord amb vostè que si algú va a una fira turística,
que no sigui empresari hoteler o administració pública, hi ha
d’anar a ajudar, a aportar, no a negar, i hi ha hagut el Partit
Popular que ha anat a Londres a restar, en lloc de sumar, i amb
això estam absolutament d’acord. Perquè per fer el que ha fet
a Londres, la veritat és que no feia cap falta ni una, ho hagués

pogut fer des d’aquí i des d’un posicionament polític a les
institucions, no fa falta anar a Londres a malparlar del destí que
teòricament te’n vas a promocionar.

Vostè ens ha dit que va a les fires turístiques, però que no
hi va a fer promoció, això és el que vostè ens ha dit que, si algú
fa promoció a les fires turístiques, no és el Govern, són els
consells; paguen part de l’estand o l’estand, paguen l’espai,
això sí, però hi van a explicar polítiques turístiques de futur,
però no a fer-hi promoció. D’acord. Perquè la promoció està en
mans dels consells... D’acord. No ho veig, conseller, entre
altres coses, ni ho veig jo, ni ho veu quasi ningú, perquè la
interpretació que ha fet la majoria de gent, llegint la premsa, el
que arriba a la majoria de gent, és que han anat allà a fer
promoció -que, massa bé-, però han anat allà a fer promoció. És
el que arriba, no?

Per tant, jo crec que hi hauria d’haver un replantejament, si
vostès diuen que al que van és a liderar el canvi de model
turístic, perquè ens entenguem, que és el que ens ha vengut a
dir, hem de replantejar la cosa i veure de quina manera tot això
que vostè diu ho fem arribar també, a la població o a la societat
de les Illes Balears. 

Ja li dic, nosaltres ens mirarem els pressuposts. Creiem que
el Govern de les Illes Balears no ha de gastar en anar a fires, li
ho dic sincerament, crec que s’han d’invertir aquests doblers...
-m’ha anat bé que m’aclarís com anava la partida, perquè
aquests 6,4 realment no són 6,4, són molts menys, que es
dediquen a això-, però nosaltres ho entenem i creiem que la
presentació d’una esmena també forma part del debat polític,
també forma part del debat polític, per tant, mantenim el debat
damunt la taula i crec que és un debat que, a més, enriqueix la
societat de les Illes Balears.

Per tant, ja dic, les polítiques d’ocupació, les polítiques pel
que fa a Treball, són molt encertades, de la seva conselleria; les
polítiques de Turisme que van encaminades cap al
decreixement, cap a aturar, la Llei de turisme, el Decret
d’excessos, amb totes aquestes..., les ajudes destinades a
millorar la circularitat i la sostenibilitat dels establiments
hotelers, totes aquestes qüestions les veiem igual.

La part que no veiem igual és la de promoció i crec que és
un debat que hem de mantenir damunt la taula. 

Gràcies, president. 

EL SR. PRESIDENT:

Molt bé, moltes gràcies, Sr. Mas. Seria el torn del Grup
Parlamentari VOX-Actua Baleares i el Grup Parlamentari El Pi
Proposta per les Illes Balears, però en aquests moments no són
presents a la comissió. Per tant, té la paraula el Sr. Josep
Castells, del Grup Parlamentari Mixt, cinc minuts.

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Moltes gràcies, Sr. President, i moltes gràcies, Sr.
Conseller, per la seva presència. El primer que he de fer és
excusar-me perquè -com haurà pogut veure- no he pogut seguir
la major part de la seva compareixença a causa del retard
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acumulat en aquestes compareixences, que ha fet que ens
coincidís amb la Junta de Portaveus i amb les declaracions al
mitjans que solem fer els portaveus en finalitzar la Junta.

Per aquest motiu no he pogut seguir la major part de la seva
intervenció i la veritat és que ara em semblaria una mica
agosarat allargar, encara més, aquesta compareixença fent les
preguntes que tenim sobre el seu pressupost. Jo crec que tenim
una línia de col·laboració i de diàleg prou fluïda i, per tant, tots
els dubtes que em generi l’estudi de les seccions del
pressuposts que són de la seva competència, doncs crec que,
podrem resoldre-ho sense necessitat d’allargar més aquesta
compareixença. 

Per tant, això és tot. Moltes gràcies, Sr. President.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Castells. Torn del Grup Parlamentari Socialista,
Sra. Sansó, cinc minuts. 

LA SRA. SANSÓ I FUSTER:

Gràcies, Sr. President. Bé, jo no volia entrar en debat i
discutir amb el senyor..., bé, li deixaré per a vostè, conseller,
veig que té ganes, també, d’entrar en debat. Volia entrar en
debat amb la portaveu del Partit Popular, però no hi és, i sí que
li volia fer un retret, així com al Sr. Pérez-Ribas, que a Madrid
no pagarà ITS, però tampoc no serà atès si té cap urgència
mèdica, no serà atès per cap metge. 

A la Sra. Prohens, com que no hi és, no puc fer comentaris,
però el Sr. Conseller estic convençuda que li farà els
corresponents comentaris. 

Bé, res més, he fet aquest incís, no he pogut entrar en debat,
que me’n moria de ganes. 

Simplement, agrair les explicacions que ha donat el
conseller Negueruela, referides a aquest pressupost, i dir-li que
per part del Grup Parlamentari Socialista té tot el nostre suport. 

Gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Sansó. Respon el conseller. 

EL SR. CONSELLER DE MODEL ECONÒMIC,
TURISME I TREBALL (Iago Negueruela i Vázquez):

Gracias, Sr. Presidente. No está ahora, justo, pero
contestaré porque, como me imagino que constan en el Diario
de Sesiones sus preguntas, que consten en el Diario de
Sesiones, también las contestaciones a las respuestas al Partido
Popular, y creo que es importante porque ha señalado distintas
preguntas, agradeciendo, también, una vez más el tono en las
que lo ha planteado.

Los 10 millones de euros destinados al turismo de excesos
es a todas las zonas, por tanto, San Antonio en Ibiza y Playa de
Palma y Magaluf, en el caso de la isla de Mallorca, y sí que

irán destinadas de una forma proporcionada para que se puedan
hacer frente a esas compras y a esos cambios de uso en esas
zonas.

Me ha preguntado por los bonos turísticos, sí que están
contemplados en los MRR, por tanto, si que haremos líneas de
bonos turísticos, es cierto que yo no lo había señalado y es
cierto que lo ha preguntado la diputada del Partido Popular y,
por tanto, sí señalar que ya hay una línea de MRR prevista para
los bonos turísticos, que fue una iniciativa que presentó la
presidenta del Gobierno, antes incluso de pandemias, la
anunció, y, por tanto, si decir que abra esa línea de bonos
turísticos en las líneas de MRR.

No he estado contestando para que constase en acta,
simplemente decir que sí que habrá fondos de los 10 millones
para todas las zonas de excesos y que sí que habrá una línea de
bonos turísticos que está establecida con los MRR, que no
hemos entrado en tanto detalle, pero que está contemplado, por
tanto, sí que habrá y que agradecía su pregunta, es lo que estaba
diciendo.

Ha preguntado por una partida de ITS para gasto, que
tendremos que..., luego podemos afinar más, con usted.

El SOIB, la territorialización de todas las políticas que hace
las hace por desocupados por isla, por tanto, es un criterio que
es el que siempre se ha establecido.

Yo no le pedía que diese las gracias a la administración por
su gestión, yo no necesito que me dé las gracias, es que usted,
cuando habla de la recuperación, siempre hablan de parte
privada y parte de trabajadores y empresas, pero la parte
pública, las decisiones que se tomaron no son decisiones que
sean una obligación por parte de la administración, es una
voluntad política de hacerlas. Y creo que eso se debe decir,
porque una administración puede tener la obligación de
proteger a sus empresas, pero puede decidir que para una salida
de la crisis es mejor hacer ERE que ERTE, y eso ha sido una
decisión política en su momento, más o menos apoyada por
Europa con unos criterios u otros, pero son decisiones políticas.

Por tanto, yo lo que le decía es que en la recuperación haga
mención a las tres patas que se alinearon conjuntamente:
empresas, sindicatos y administración, pactando las políticas,
porque pactamos las mismas políticas: pactamos los ERTE,
pactamos la prestación, es decir, no es que nos dé las gracias,
es que se reconozca el trabajo conjunto, esa colaboración
público-privada que ha permitido armar una protección como
nunca se había hecho en nuestra historia, para salir lo antes
posible de la crisis, y en esa salida están las tres patas
alineadas: trabajadores, empresas y administración.

Luego, está claro que no necesito que me dé las gracias,
porque es nuestra obligación, pero esa obligación era una
decisión política, que era lo que yo quería transmitirle.

La promoción, yo no es que tenga que convencerle de qué
es o qué no es la promoción, le puedo decir que lo que hizo
Marga Prohens, que usted hace mención, yendo a Londres, no
se debe hacer, y se lo debo decir, no se debe hacer. Uno no va
a defender a sus islas a Londres, a decir a uno de nuestros
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principales mercados: falla la movilidad en nuestras islas, en
una ciudad donde falla la movilidad todos los días, por cierto,
porque Londres es un caos, bastante mejor estamos nosotros en
muchos aspectos. Y le hice una pregunta: ¿qué le parecería que
fuese el Partido Socialista o Podem o Izquierda Unida al
Consejo de Ibiza a criticar la movilidad del Consell Ibiza en la
World Travel Market, porque tenía competencias en ese
sentido? Nunca ha visto en una feria internacional a un partido
contrario al del Gobierno ir a hacer esto, excepto el Partido
Popular, que se planta en la World Travel Market a cuestionar
políticas públicas que afectan a nuestro destino y a nuestro
principal mercado. 

No se hace eso, eso no se hace, porque, precisamente, es la
peor promoción posible. No hay peor promoción turística que
la que hizo Marga Prohens en Londres, no hay peor promoción
turística.

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

Puede debatir lo que nosotros hemos debatido, los grupos
que dan apoyo al Gobierno o no, pero yo le debato aquí, yo
debato aquí esto, pero no en Londres. No hay peor promoción
turística que ir a Londres a decir que tu destino falla: ¡hombre!,
eso muy de promoción, no es. Por tanto, si usted me dice que
Marga Prohens es seria y que ustedes se toman muy en serio la
promoción de nuestras islas, no vayan al extranjero a criticar a
nuestras islas. Claro, es que es de cajón, que no se va al
extranjero a criticar a tus islas. ¿Usted lo haría? O ¿qué le
parecería que a usted le hicieran lo mismo? Es que es muy
serio, y es muy grave. No, yo no criticaba mis islas en Londres,
he dicho que estamos haciendo unas políticas en una materia o
en otra materia, pero no he cuestionado, y me he reunido con
los touroperadores, y hemos hecho una serie de
consideraciones, pero créame que si se toman en serio las
ferias, no vayan a las ferias a criticar a Mallorca, a Menorca a
Ibiza o a Formentera, porque la movilidad afecta a todas las
islas y las competencias son de los consejos.

Y eso creo que no se debe hacer, el debate se tiene que
tener aquí, en nuestro territorio, en nuestras islas, debatamos
con ustedes en nuestras islas, pero no vayan al extranjero a
cuestionar nuestras islas. No se hace eso, no se hace; porque los
mismos que luego se ponen mil banderitas de mil cosas van
luego a fuera a criticarnos, cuando con las políticas no estamos
de acuerdo. Pues el patriotismo no es una bandera, es defender
las políticas que se hacen y es defender a nuestras islas, con
independencia de las banderitas.

Es muy fácil ponerse 20 banderitas, ir allí y poner a parir al
Gobierno de turno. No se hace, no se hace. A ustedes no les
gustaría que al Consejo de Ibiza le fuese el Partido Socialista,
que está en la oposición en Ibiza, a hacer eso, no lo hizo...

EL SR. PRESIDENT:

Silenci, per favor, és el torn del conseller.

EL SR. CONSELLER DE MODEL ECONÒMIC,
TURISME I TREBALL (Iago Negueruela i Vázquez):

... no lo hizo, yo voy a Ibiza, efectivamente, yo voy a Ibiza a
cuestionar políticas que hace Ibiza, en Ibiza, solo faltaría, en
Ibiza, y en el Parlamento de nuestras islas, pero como consejero
no me ha visto nunca ir al estand de Ibiza a decir que falla la
movilidad, y menos en Londres. Claro que no, yo no voy a
decir cómo ha funcionado o no ha funcionado el transporte
público de Ibiza, o los autocares en Ibiza. ¿Usted cree que yo
he oído hacer eso? O las colas de los taxis en Ibiza, ¿yo he
hecho eso? No, pero eso es lo que ha hecho Marga Prohens en
el estand de Baleares, criticando a las islas. No se hace eso,
créame.

Y eso se lo tenía que decir, lo siento, porque creo que las
cosas hay que decirlas, y eso no está bien, el debate se hace
aquí.

Ciudadanos dice que se cambie el programa 759, no tendría
ningún problema en que se cambie el nombre, porque nosotros
lo que hacemos es licitar un estand, y creo que el debate que se
está teniendo sobre la promoción es absurdo, es un debate
totalmente..., yo creo que si lo ve un tercero, un ciudadano
normal, no entiende nada de lo que estamos debatiendo, no
entiende nada, porque es un debate absurdo. Nosotros, por
supuesto que vamos a las ferias internacionales a liderar la
política turística, yo no voy... sería promoción si fuese a decir:
vengan ustedes a nuestras playas. Pero es que yo he ido a
Londres y si coge usted el discurso de la presidenta del
Gobierno, lo que ha venido a decir es cómo vamos a aplicar las
medidas de sostenibilidad, cómo nos hemos recuperado
económicamente, con la ayuda de todos, cómo ha funcionado
el Decreto ley de excesos, y cuál es la hoja de ruta de futuro de
nuestras islas, diciendo que es un modelo que no quiere crecer
más, y que hemos bloqueado todas plazas turísticas; que
cualquiera que lea el discurso de la presidenta ve desde luego
lo que ha ido a hacer, que es decirle a uno de nuestros
principales mercados: esta es la hoja de ruta del territorio.

No es: quiero que vengan a mi territorio, sin más, no, esta
es mi hoja de ruta, y ustedes, si vienen a nuestro territorio
toman esta... que sepan que esto es lo que vamos a hacer,
punto. No hemos hecho más que eso. Y creo que es importante
decirlo.

Y en cuanto al ITS, yo lo que creo es que ustedes, creo que
usted estaría de acuerdo con el ITS, creo que su partido tiene
un planteamiento complejo en este sentido. Estoy totalmente de
acuerdo en lo que Madrid, para mí, no es un referente en
materia de Impuesto de turismo sostenible ni en ningún
impuesto, porque hace un dumping fiscal enorme al conjunto
de las administraciones públicas de este país, es que es lo más
anti todo que se puede ser en materia fiscal; o sea, es que no
creo que vaya en la misma dirección.

Y, efectivamente, acaban de cuestionar directamente que
haya calentamiento global, que dice que esto es un hecho
cíclico desde el principio de los tiempos, y que no tenemos
calentamiento global, y lo acaba de decir la Sra. Ayuso sin
despeinarse. Por tanto, no creo que sea el mejor ejemplo la
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Comunidad de Madrid, prácticamente en nada, porque lo que
está haciendo creo que no.

Creo que, como usted, podría estar de acuerdo en discutir,
pero usted me plantea la mayor, que es que no hace falta el ITS,
y yo ya le he dicho, y no me ha contestado, y entiendo que no
quiera contestarme, pero le he dicho todas las 20 ciudades que
tienen ITS a las cuales usted ha viajado, a la mayoría, y usted
no sabe de ITS de esas ciudades. Porque, al final, la gente paga
y no está todo el día pendiente, es un tema que se puso aquí por
parte de los hoteleros, dijeron que había que explicar muy bien
a los clientes en qué nos íbamos a gastar eso. Solo faltaba que
tuviéramos que explicar todo lo que gastamos los impuestos, es
que esto qué es, es público, hay una página web, pero cuando
nosotros nos convertimos en turistas perdemos esa noción, y no
tenemos ni idea de a qué se destinan en las ciudades a las que
vamos, yo he visitado algunas de esas ciudades, no tantas, a lo
mejor, como usted, y no sé ni un un proyecto a lo que va lo que
yo pago la tasa; pago la tasa y me voy, precisamente, a hacer
turismo, pero no valoro a qué destina esa ciudad eso, y ninguno
de los que estamos aquí sabemos ni un solo proyecto de
ninguna de ninguna de esas ciudades, es un debate etéreo, entre
otras cosas. 

Dues coses per finalitzar, al meu amic Joan, és clar, jo
podria fer aquest debat, però tan sols li vull dir una cosa:
nosaltres hem fet el mateix, aquest govern ha fet el mateix en
els darrers set anys, el mateix, amb les mateixes competències;
l’única diferència és que es va transferir en un moment donat
promoció turística al Consell de Mallorca -al Consell de
Mallorca- i després es varen seguir fent les mateixes fires,
perquè el Consell de Menorca i el Consell de Formentera ja
tenien transferides les competències en matèria de promoció
des de fa molts d'anys i en la passada legislatura ..., i nosaltres
no hem modificat res respecte d’això, vàrem pactar, i aquest
govern sí que li dóna suport, és que a les fires internacionals
la licitació la faci l’AETIB perquè és més eficient
econòmicament. 

I, per tant, nosaltres no hem dit res més, i s’ha fet el mateix
amb pràcticament els mateixos pressuposts. Era un increment
de pressuposts que hi és, perquè ara els costos per llevar els
materials són més cars, però jo crec sincerament que és un
debat que en aquests moments és un espai perquè els consells,
els ajuntaments de totes les illes i les empreses de totes les illes
facin les reunions que vulguin fer i es fa d'aquesta manera,
perquè sigui també més eficient i perquè també és millor estar
en el mateix espai, perquè estem... en Londres estem al costat
de les Illes Canàries, que tenen també competències i fan
aquesta forma d'anar junts, perquè, primer, és més fàcil
localitzar totes les illes en un estand, i després..., perquè es fan
negociacions en aquest estand.

Amb això no puc dir que es faci promoció o que nosaltres
usurpem les competències dels consells en promoció, perquè
no ho hem fet en els darrers set anys. I vostè em diu que no hi
està d'acord, idò, no hi està d'acord avui, però fa tres anys sí,
2018, no 2015, 2018, fa dos anys, tres anys. 

És un debat molt..., jo crec que... amb més turistes el 2018
i 2019, que el rècord de turistes va ser el 2018 i 2019... No, no,
2018 i 2019, i no governava aquest conseller aquesta

conselleria ni el 2018 ni el 2019 i el debat no va ser aquest,
s’anava a les fires sense problemes. 

Per tant, crec que hem de ser coherents tots, perquè crec
que el més important no és fer símbols. Crec que en política no
s'han de fer sempre símbols, els símbols tenen cert perill,
l’important són les polítiques. Les polítiques generen més
debat que un simple símbol, i crec que el debat ha de ser què
hem de fer en aquestes fires i com ho hem de fer en aquestes
fires, però no un símbol, perquè la promoció que es fa de les
nostres illes per part de les empreses privades és mil vegades
superior, si algú creu que un pressupost d’una conselleria fa
promoció és absurd, la fan totes les empreses que promocionen
les nostres illes en tot el món a la vegada, per venir.

Per tant, el que facem una fira... anar a una fira turística
a explicar això és el que s’ha fet en els darrers set anys i crec
que un gir ara és més per un símbol que per... perquè ni tenim
més turistes que el 2018 ni el 2019, fins ara, i tenim la mateixa
direcció. Jo crec que en aquesta vida també s’ha de ser una
mica coherent en aquest sentit i, per tant, fer un debat ordenat
en aquest sentit, i si s’ha de fer un canvi, idò ja tendrem una
propera legislatura on s’han de debatre moltes coses, però no
fer-ho ara mateix perquè... dir: “Ostres, no s’hi ha d’anar”,
home! 

Crec que s'ha de ser seriós quan un lidera en aquest sentit
una matèria com el turisme en l’àmbit mundial on tenim un
cert lideratge i el tenim i, per tant, jo crec que en aquest sentit
ho hem de fer així i, a més, per un punt de vista eficient és més
econòmic anar-hi junts que separats. Per tant, crec que això
també s’ha de dir.

 A MÉS per Menorca, l'únic que lament és que no pugui ser
en aquest debat perquè sempre és molt agradable debatre amb
el Sr. Castells, ho ha fet en els darrers set anys, avui és la
primera vegada que no fem un debat sobre les polítiques
generals, però sempre és agradable comptar amb el seu debat,
segur que ho podrem fer en seu parlamentària i posar-nos
d'acord en la majoria de polítiques, com hem fet durant
aquests set anys, i, per tant, agrair la seva presència, igual que
al Partit Socialista, que ens dóna suport.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, conseller. Una vegada acabat el debat, agraïm la
seva assistència en aquesta comissió, també al seu equip, a les
persones que l'acompanyen.

I no havent-hi més assumptes a tractar, aixecam la sessió. 

Moltes gràcies a tothom.
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